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Spom ini n a m arib o rsk o  gled ališče  
<1922 -  1941)

Pisec tu  objavljenih spominov na m ariborsko gledališče 
med obema vojnam a — pisal jih  je  v letih  1941 do 45 — ni 
pisal za knjigo, am pak zase. O bjavlja jih  n a  željo uredništva 
Dokumentov Slovenskega gledališkega muzeja.

I. M oj salto mortale

Č eprav gotovo nisem  bil m ed najslabšim i telovadci, si vendar nikoli nisem  
upal tvegati vrato lom nega skoka; toda k ljub  tem u sem ga pozneje en k ra t v 
živ ljenju  le napravil.

Ce je  človek zaposlen v  prekleto  resni, prozaični in nesim patični policijski 
službi, pa nekega dne preskoči v  (vsaj na videz) lahkokrilo  in  prikupno gle
dališko kariero , ali se ta  povsem  nevsakdan ji skok ne m ore m irne duše p ri
m erja ti saltu  m ortalu?!

Res sem padel vanjo  — vsaj podoba je  bila  tak a  — kakor Poncij v Čredo. 
To je ugotovil tud i del časopisja, zlasti seveda opozicijskega. Nesreča je  nam reč 
hotela, da sem bil postav ljen  za vršilca dolžnosti u p ravn ika  gledališča (obmejni 
kom isar je  bil še nada lje  moj glavni poklic, gled. up ravn ik  pa le postranski) 
in to ob času, ko je  bil sam  Pribičevič prosvetni m inister. Nič za to, da je  on 
dal edinole pristanek , saj je  predlog prišel iz M aribora, m oje form alno im eno
vanje pa iz L jubljane, podpisano od pokrajinskega nam estn ika Ivana H ribarja. 
G lavno je  pač to, da je  bil zdaj v rhovni prosvetni šef v  državi oni Pribičevič, 
ki je  bil poprej od opozicije to liko  napadan i no tran ji, ali bolj odiozno povedano 
— policijski m inister. Isti, k i je  tr i  le ta  poprej tud i m ene postavil za obm ejnega, 
se prav i policijskega kom isarja!

N ajbolj se je  izkašljala m ariborska »Straža«. O bjavila je  v  svoji št. 33 od
20. m arca 1922 sledečo notico:

»U niverzum . Dolgo se je  ugibalo, kdo bo uprav ite lj m ariborskega gledališča. 
Bilo je  več kand idatov  in  lahko rečemo, da bi tud i najslabši izmed n jih  vsaj 
približno sodil na to m esto — dobil ga ni nobeden. V lada je  nenadom a im eno
vala polic, kom isarja  g. dr. Brenčiča za u p rav ite lja  gledališča. G. dr. Brenčiča 
ne poznamo in ne m orem o reči, koliko smisla im a za gledališko um etnost, 
značilno je pa na vsak način, da je  oblast ravno med policijo našla pravega 
človeka za to-le mesto. To je  čudno, zelo čudno. Mogoče si hoče ob last p rih ran iti



cenzuro g ledaliških predstav , pa postavi policijskega kom isarja  na upravniško  
m esto. Mogoče! -— Bolj v e rje tn a  pa je  ta le  razlaga: V prašan je  u p rav ite lja  v 
m ariborskem  gledališču je  bilo zelo težko in prišlo je  do najv išjega m esta  — 
do prosvetnega m in istra  Pribičeviča. Ta je  bil poprej m in ister policije in  s svojo 
policijo je  vse reševal: edinstvo, centralizem , dem okracijo — z eno besedo 
vse, in  še danes, ko je  samo m in ister prosvete, se zateka v  vseh p rim erih  v 
policijski univerzum . Policijsko osobje zna vse in  zato si lahko razlagam o, kako 
smo dobili policista za u p rav ite lja  gledališča. Pribičeviču je  policija p rirasla  
na  srce, policaje je  sam  navdahnil, u s tv a ril je  univerzum , prosvetnem u osobju 
ne  zaupa, p ričakujem o pa, da p rav  km alu  pošlje prosvetn ike v policijo, policiste 
pa  v  prosveto, da se ta  b lagodejni un iverzum  učvrsti in  razširi.«

Ali se ne čita ta  notica zdaj, po to lik ih  letih , p rav  k ak o r kak  hum orističen 
list? Zlasti še če se pomisli, kako vse drugače so pisali tud i listi iste  sm eri 
precej le t pozneje, zlasti ob m ojih  jub ile jih , predvsem  ob m oji abraham ovini! 
P rib ičeviča pa seveda niso več om enjali, čeprav jim  je  bil postal mnogo 
b l iž j i . . .

To je  bil pač tu d i naknaden  dokaz za to, da vendarle  nisem  padel v gle
dališče povsem  kak o r ščurek v  m očnik, čeprav  je  tako  kazalo. N asprotno! Vedno 
sem bil prepričan, da sem bil »corpus alienum « le v policiji. V A vstriji v poli
cijsko službo sploh ne bi bil mogel n iti hotel vstopiti. P a  tud i p ri obm ejnem  
kom isaria tu  ne bi bil vzdržal dolgo, če bi bila to kaka  vsakdan ja  policijska 
služba. Na srečo pa je  bila, zlasti od začetka, celo k a r  na pol diplom atska.

K er dolgo časa ni bilo v državnem  budžetu  proračunskega m esta up ravn ika  
m ariborskega gledališča, sem m oral več kot tr i  le ta  nositi dvoje nadvse odgo
vornih  brem en: vodstvo obm ejnega kom isaria ta  in  upravniško  m esto  pri gle
dališču. Res je, p ri kom isaria tu  sem si zdaj mogel m alo o lajšati svojo nalogo, 
p ri gledališču pa je  slonela vsa peza nadvse kom pliciranega in  odgovornega 
vodstva na  m eni. To m i je  bilo prvo leto toliko teže, k er m i je  b ila  u p rav n a  in 
tehn ična  s tran  gledališča vk ljub  vsem u sm islu in  ljubezni do gledališke um et
nosti vendarle  povsem  -— te r ra  incognita!

Gotovo nudi m esto gledališkega up rav n ik a  nadvse ugleden in  v iden d ru 
žabni položaj. P ri vsem  tem  pa m oraš vsak svoj ko rak  vsaj d ese tk ra t prem isliti, 
predno ga storiš, ker sicer se boš p rav  gotovo zadel ob Ahilovo peto občinstva, 
ob dlakocepstvo k ritik e  ali pa ob občutljivost igralcev. In  ta-le  poslednja je  še 
najpogostejša Scila, ka te ri se m oraš stalno izogibati, ko se trud iš, da ostalim  
K aribdam  ne padeš m ed krem plje. Žal je  že tako, da jem lje  večina igralcev ono 
staro  nasp ro tje  do gledališke up rave  osebno, kakor da je  up ravn ik  njihov 
sm rtn i sovražnik, ki jim  zato tu d i noče dati zaslužene gaže n iti zadostnih to a 
le tn ih  doklad  itd., (kakor da bi da ja l iz svojega!). P a tu d i p. n. občinstvo, ki 
hodi v  gledališče (še bolj tisto, ki ga ne obiskuje, najbolj pa ono zastonjkarsko) 
večk ra t m eni, da im a pravico, da si brez srca obriše svoje čevlje ob upravnikove 
hlače. Neki k ro jač — občinski svetn ik  — m e je  celo nekoč ustav il na cesti te r 
m e av to rita tivno  vprašal, kako to, da im a ta  ig ra lka  le to gažo, dočim prejem a 
ta  in  ta  igralec toliko več! K ot v išji gledališki nastav ljenec si vedno z eno nogo 
v b latu . V sakem u tvo jem u u k repu  kaj rad i podtikajo  te  ali one nečedne 
nam ene . . .

V ečkrat m i jo je  kak  igralec tako zaigral, da bi bil n a jra je  vse t ja  zagnal. 
Rekel sem si: »Ali mi je  to res potrebno?! M učim se in  skrbim , da prejem ajo  
igralci plače, za zahvalo pa se mi nek a te ri vsajajo, kak o r da sem n jihov  sluga.« 
Toda k ak o r nalašč p rav  ob tak ih  trenu tk ih , ko bi bil zelo rad  odvrgel svoje



gledališko brem e, tega n ikakor nisem  mogel storiti, ker sem vedno prav  ta k ra t 
tem eljito  »visel«, to se prav i: podpisal sem bil kako m astno menico za gledališče 
ali pa si drugače sam  izposodil denar, da sem mogel igralcem  izplačati gaže. 
D okler pa ta  denar ni bil v rn jen , seveda nisem  mogel zapustiti gledališča. Tako 
sem nekoč »visel« cela tr i le ta  za vsoto dvesto tisoč d inarjev , k a r bi skoraj odgo
varja lo  današn jim  20 000 000 S din. Na srečo je  bilo tako hudo le v  prvem  
desetle tju  m ojega upravnikovanja .

Da, da, up rav n ik  gledališča, zlasti m ajhnega, se redkokdaj počuti »malega 
boga«, zato pa im a tem  češče občutek, ko da je  zadnji hlapec pri h i š i . . . Ali 
je  potem  kaj čudno, če postane ta k  človek po daljšem  službovanju neverjetno  
skrom en in  ponižen?!

V novem  državnem  proračunu  je  bilo  slednjič — po treh  le tih  — kreirano  
novo budžetsko m esto: up ravn ik  narodnega gledališča v  M ariboru. Po zakonu 
pa ena oseba ne sme im eti dveh ukaznih  mest. M oral sem torej izbrati: ali bom 
poslej le kom isar j eval ali pa le upravnikoval.

D elegat no tran jeg a  m in istrstva  pri našem  poslaništvu na D unaju  Bankovič 
mi je  ob te j p rilik i dejal: »Nečete vi pustiti policije! Niko, ko im a vlast, je  ne 
daje iz ru k u  dok — ne mora!«

In v en d ar sem jo — vk ljub  vsem u — dal iz rok! Zapisal sem se rajš: 
gledališču.

II. K ako sem  prišel h gledališču

Res je : od nekdaj sem im el faible za gledališče. Tudi kot d ile tan t sem neko- 
likokra t — in  rek li so da z uspehom  — nastopil. Nikoli pa mi n iti v san jah  ni 
prišlo na um, da bi si zaželel postati up ravn ik  gledališča. P reveč spoštovanja 
sem im el pred  tem  poklicem. Ljubezen do um etnosti m i je  b ila  lepa s tv a r in 
rad  bi se ji bil p redal z vsem  srcem, toda za šefa um etniškega zavoda — o tem  
sem bil p repričan  — je treb a  vseh mogočih sposobnosti, ki jim  je  dorasel le 
redkokateri izkušeni gledališki um etnik , n ikar pa m lad pravnik.

V začetku le ta  1922 sem pri neki ljub ljansk i operni p redstav i srečal n ek 
danjega sošolca, ta k ra t glavnega u redn ika  »Jutra«, S tanka V iranta. Ko sva se 
sp rehajala  v  odm oru po gledališkem  hodniku, m i k a r na lepem  pove, da bo 
H ubad im enovan  za novega in ten d an ta  ljub ljanskega gledališča.

»Vidiš,« m i reče V irant, »to bi bilo m esto zate!«
»Kako to misliš?« ga vprašam .
»Od nekdaj si se zanim al za gledališče, za glasbo in um etnost sploh. G. 

H ubad je  s ta r  gospod, km alu  pojde v pokoj. S toril bi pam etno, če bi se zanim al 
— m orda pri m ariborskem  gledališču — za upravno s tran  gledališkega vodstva, 
pa bi potem  prav  lahko H ubada nasledil.«

To m i n ikakor ni šlo v glavo. Delom a že iz gori om enjenega rešpek ta  pred  
tako službo, delom a zato, k er pri m ariborsk i gledališki uprav i n ikogar nisem  
poznal osebno, čeprav sem p rav  pridno obiskoval m ariborske gledališke p red 
stave. N asprotno, z nekim  posebnim  zanim anjem  sem si vedno ogledoval rav 
n ate lja  Nučiča in  druge pom em bnejše um etnike, a le na cesti ali v kavarn i. 
Bližal pa se jim  nisem, k er sem užival v tem, da vidim  v n jih  neka posebna 
b itja , ki im ajo zam e p rav  poseben čar, ki pa bi ga — kdo ve, če ne — u tegnila  
izgubiti, če bi jih  spoznal tud i osebno.

Edinole m ajo rja  Ivanoviča-M ecgerja, ki je bil znan kot na jresnejši k an 
didat za upravniško  mesto, sem spoznal čisto po naključju . Toliko več razloga



zame, da ostanem  daleč od gledališča, ki je  bilo v  vedno hu jši k rizi in  so že 
pričakovali im enovanje m a jo rja  M ecgerja za upravn ika, k e r je  dr. S trm šek, ki 
so ga tu d i m nogi sm atra li za kand idata , v m ariborskem  dnevniku  izjavil, da 
ne re flek tira  n a  to  mesto.

Kako je  to rej vendarle  prišlo do m ojega im enovanja?
N ekega dopoldne okoli 1. m arca m e je  ok ra jn i g lavar dr. Lajnšič po te le

fonu vprašal, če bi eventualno prevzel vodstvo m ariborskega gledališča.
»Čudili se boste, g. doktor,« m i je  dejal, ko sem prišel k  n jem u, »da se \ 

te j s tvari obračam  na  Vas. Toda km alu  vam  bo vse jasno.«
Tako je  začel, vzel v  roke  neko pismo in  nadaljeval: »Evo, tole pism o sem 

včeraj p re je l od pokra jinskega nam estn ika  m in is tra  H ribarja . V n jem  m i spo
roča, da se m u je  slednjič posrečilo n ap rav iti konec dolgi krizi, k i je  p re tresa la  
ljub ljansko  gledališče. Im enoval je  za u p rav n ik a  gospoda H ubada. Toda iz 
časopisov m u je  znano, da se tu d i m ariborsko gledališče že nekaj m esecev zvija 
v  hud ih  k rč ih  up ravn iške  krize. H otel bi to re j tu d i tu k a j n ap rav iti red. Zato 
m e prosi, naj se zanim am , kdo bi v  M ariboru  prišel v  poštev za upravniško  
m esto. Vi, gospod doktor, ste  prvi, do kate rega  se obračam . Ostalo m i je  nam 
reč v  spom inu, da ste  se p red  vojno ko t akadem ik  v  Celju  p rav  pridno u d e j
stvovali ko t d ile tan t, g lasbenik in  koncertn i aranžer. A li bi bili to rej p rip rav 
ljeni sp re je ti m esto up rav n ik a  m ariborskega gledališča?«

»Principielno nisem  p ro ti tem u,« sem m u odvrnil. »S tem  pa še dolgo ni 
rečeno, da sem za to. Tako s tv a r je  treb a  dobro prem isliti, saj vendar nim am  
pojm a o u p rav ljan ju  gledališča.«

»Čisto pravilno! Zato pa nam eravam  ju tr i  poklicati sedanjega rav n a te lja  g. 
B ratino  in  seveda tu d i Vas, da natančno  prereše tam  stan je , v  ka te rem  se zdaj 
n ah a ja  m ariborsko  gledališče. Potem  si bomo km alu  na  jasnem , kaj nam  je 
storiti.«

Odšel sem. Še vse popoldne pa m i je  ta  zadeva ro jila  po glavi. Toda če sem 
v  prvem  tre n u tk u  gledal na  vso s tv a r m orda še s sim patijo , se je  ta  vse bolj 
ohlajala, čim bolj sem se spomnil, kaj vse se je  zadnje  mesece govorilo in  pisalo 
o gledališču. Zato sem se slednjič odločil, da bom  ob ponovnem  sestanku  do
končno izjavil: Hvala, ne!

Toda naslednjega dne me ok ra jn i g lavar ni poklical. P rav , sem si mislil, ta  
g renk i kelih  je  šel m im o m ene; našel je  pač drugo, p rik ladnejšo  žrtev!

Š tirin a js t dni pozneje pa me je čakalo m ed ju tra n jo  pošto obm ejnega kom i
sa ria ta  pismo P okra jin ske  up rave  v  L jub ljan i: im enovanje za »vršilca dolžnosti 
u p rav n ik a  N arodnega gledališča v M ariboru«. Podpisan je  bil Ivan  H r i b a r . . .  
(Po drugi svetovni vo jn i m i je  dr. Lajnšič nekoč v  p rivatnem  razgovoru rekel: 
»Nisem km alu  im el srečnejše roke, ko tak ra t, ko sem  vas pred lagal za u p rav 
n ik a  gledališča!«)

Ob enajstih  sem šel z dekretom  k  B ratin i. S prejel m e je  smeje.
»Tudi jaz sem dobil prepis V ašega dekreta . K akor nalašč! Danes je  ravno  

petnajstega  — gažni dan  in  m i nim am o dovolj den arja  za plače. Boste m orali 
s top iti k  županu  in  ga prositi za izredno pomoč.«

No, sem si mislil, lep pozdrav: takoj ob prvem  k oraku  v gledališče tak  
h laden  curek! Bil m i je  toliko bolj nepričakovan in  neprije ten , k er tak ih  ne- 
p rilik  doslej n iti v p riva tnem  živ ljen ju  n iti v  dosedanjem  službovanju  nisem  
poznal in  k er m i je  ju tra n je  presenečenje z dekretom  — vk ljub  vsem u ven
darle  godilo.



Del prvega ansambla Slovenskega mestnega gledališča v M ariboru l. 1919. Od leve: 
Gustav Strniša, Miloš V auhn ik , V ika Podgorska, Berta Bukšekova, ravnatelj H inko  
Nučič, S tefa Dragutinovičeva, Rado Železnik, Valo Bratina, Danica Savinova, Pavel 
Rasberger. Na slik i m anjkajo  še naslednji tedanji člani in  članice: Elvira Kraljeva, 
Katica Petkova, Iva Setinska, Edvard Gregorin, L udvik  Svagelj, Ciril Velušček, V inko  

Rožanski - Kovačič, Vekoslav Janko in Ivan Gabrič

Toda na podobne, pa tud i drugačne in  še hujše m rzle curke sem se m oral 
kaj h itro  navaditi: saj so si sledili v  neverje tn i množini, zlasti v prvi polovici 
m ojega upravnikovanja . Toda pes se navadi na batine, gledališki up ravn ik  pa 
na ledene curke. Počasi m u že zraste prim erno trd a  koža, ali pa m ora pustiti 
ta  poklic. Meni, vse tako kaže, je  zrasla m enda prav  krokodilja  koža, k er sicer 
pač ne bi bil vzdržal več ko celih 19 let!

III. Naši režiserji

P ravzap rav  pri m ariborskem  gledališču režisersko vprašanje  ni postalo 
takoj akutno.

Za časa Nučičevega upravn ikovan ja  je  bil režiser — po starih , prej veljav
nih načelih — v  glavnem  le vodja skušnje (H agem ann: P robenleiter). P a tudi 
ni moglo b iti drugače; saj tud i ni bilo dovolj časa za študij, ko pa je  bilo treba  
postaviti na oder čez 40 gledaliških iger v  eni sami sezoni!

Zato pa je  Nučič lahko sam  zrežiral mnogo komadov, posebno še spričo 
svoje m ravljinčne pridnosti. Pom agali so m u še Bratina, p ri lažjih  kom adih 
Železnik, p ri b u rk ah  pa tu d i Povhe. Šele M ilan S krb in šek  je  začel bolj paziti 
tud i na idejno poglobitev igre in  odrskih likov te r  dal s tem  prve tem elje za 
no tran je  bolj dognane in  zaokrožene uprizoritve. Opereto pa je  postavljal po 
starih  preizkušenih sm ernicah Josip Povhe.



D rugi up ravn ik  B ra tin a  je  p ritegn il dva m lada ta len tiran a  začetnika: Sil
vestra  Škerlja , k i je  km alu  pustil gledališče, te r  Jožeta Koviča, ki je  od začetka 
rež ira l zlasti ru ske  dram e, pozneje pa tu d i vse mogoče druge te r  postal s časom 
zelo sposoben in  uporaben  režiser.

O perno režijo je  B ra tin a  naložil basistu  E m ilu Rum plu, k i pa je  — sicer 
ne po svoji k rivd i — prišel le bolj poredko do rež iran ja ; operetn ih  režij pa se 
je  b ran il tud i po Povhetovem  odhodu, čeprav  smo bili ta k ra t zarad i tega v 
veliki neprilik i. Zato sem  bil p rim oran  zaupati to  nalogo starejšem u igralcu 
P avlu  Rasbergerju, k i se do ta k ra t na  tem  polju  v  gledališču še ni preizkusil. 
No, pa se je  km alu  vpeljal, tako  da sem m u dal pozneje od časa do časa postav
lja ti tud i opere, operete te r  kako otroško igro.

Ko pa  je  naše občinstvo postalo zahtevnejše, je  operne režije n a jvečk ra t 
oprav lja l sam  ravna te lj A ndró M itrovič, v  ko likor m u n ista  tu  in  tam  pom agala 
Ciril B ra tuž  in  R udolf U rvalek. V poznejših le tih  je  oprav lja l operno režijo 
zlasti V ladim ir S krb in šek  in  tu  in  tam  Jože Kovič. P rv i je  postavil tud i nadvse 
grandiozno predstavo »Prodane neveste« pod m ilim  nebom. V eni operi pa se 
je  poizkusil tu d i Lojze Herzog.

Za operetno režijo m i je  M itrovič p ri večjih  operetah  priporočal režiserja 
D unajčana K urta  Bachm anna, ki je  živel v  M ariboru  in  je  bil v  tem  priznan  
strokovnjak . Res nam  je  m on tira l nekaj operet tako uspešno, da so bili prav i 
»šlagerji«. T ak ra t je  im ela naša o pere ta  toliko zagona in tem pa, da je  bila 
gotovo najboljša  v  državi. Toda postajala  je  vse preveč »dunajska«, tako  da 
sem  m oral slednjič d e la ti zopet le z dom ačim i režiserji. Tempo pa je  ostal tud i 
poslej bachm annski. N ajveč je  sedaj rež ira l operete A n to n  Harastovič, potem  
Vlad. Skrb inšek , nekaj pa tud i Jože Kovič. Pod D juko Trbuhovičem , ki je  v 
dveh sezonah postavil večino operet in  ki je  bil tud i izvrsten  učitelj m ladih 
pevcev, sta  se zlasti razvili U dovičeva  in Barbičeva. K asneje se je  tud i Edo 
V erdon ik  začel preizkušati ko t operetn i režiser.

Za dram o sem angažiral dva m lada h rv ašk a  režiserja, bivša člana v araž
dinskega gledališča: B ranka Tepavca  in  H inka Tomašiča. Z lasti p rv i je  pokazal 
dosti sposobnosti, resnosti in  pridnosti, je  pa km alu  zapustil naše gledališče, 
k er m u je bila slovenščina le p re trd  oreh. Tomašič pa je bil že po svoji narav i 
p rem ehak  za trdo  režisersko delo.

Po nepričakovanem  odhodu B ratine, ki je  bil do ta k ra t rav n a te lj D ram e in 
glavni režiser, sm o prišli tren u tn o  v  precejšnjo  zadrego. V endar sem si km alu 
pom agal: pogodil sem se z ljub ljansk im  višjim  režiserjem  prof. Osipom Šestom , 
da mi v  naslednji sezoni režira ko t gost glavne dram ske predstave. P rv a  n je 
gova režija  (V eronika Deseniška) je  p rav  »vžgala«. P ri n ad a ljn jih  pa je  zan i
m an je  občinstva precej popustilo, k a r je  Šesta tako disgustiralo, da je  v svojem  
zanosu popustil, izgubil prvotno veselje  do dela in se ni več pogodil še za 
prihodnjo  sezono.

T ak ra t se m i je  ponudil dolgoletni sp litsk i glavni režiser Slovenec Rade 
Pregare. Bil je  režiser velikega fo rm ata : globok, in teligenten , pronicav, raz 
gledan, žal pa je  bil slab organizator, k a r smo p ri tako  m ajhnem  gledališču 
občutili zlasti po tehničn i plati. Ta je  vedno zaostajala in  zadrževala vse um et
niško delo. Povrh  pa je  P regare obe sezoni svojega m ariborskega angažm ana 
bolehal in  počival po nekaj mesecev. V tem  času je  m oral gara ti naš drugi 
režiser Jože Kovič k a r za dva: zase in  zanj. In  nam esto da bi m u bil P regare 
za to  hvaležen, je  začel po svoji v rn itv i ro variti p ro ti n jem u pa tud i proti 
meni.



Lela 1920 — drugi od leve Pavel Rasberger, Elvira Kraljeva, Vekoslav Janko, Rado 
Železnik, Danica Savinova, Katica Petkova; sedi A n ton  1. Mecger

T reba je  bilo torej za naslednjo sezono m isliti na novega glavnega režiserja. 
Tedaj pride k m eni Jože Kovič s prošnjo, naj to m esto poverim  zdaj njem u, 
češ da je  bil že tako užaljen, ker že prej nisem  m islil nanj. Saj je vendar že 
nekaj le t ležalo glavno brem e režije n a  njegovih ram ah  in  gotovo ne brez 
uspeha.

Kaj sem mogel storiti drugega? Res je  bil že dlje ne samo dejanski glavni 
režiser, am pak že od nekdaj tud i glavni elem ent reda in discipline v  naši Drami. 
V ečkrat so m u kolegi v svoji k ratkovidnosti očitali nekako »feldvebelstvo«, ven
dar je p rav  on vpeljal točno p riha jan je  na vaje in absolutno zrelost generalnih 
vaj, ki je  bila poprej p ri nas skoro neznana. K asneje so m u skoro vsi igralci 
p rav  rad i priznavali oboje kot njegovo zaslugo. P rav  tako tud i »tempo« n je 
govih režij, zlasti v veseloigrah — eno glavnih odlik našega gledališča, s katero  
smo uspeli zlasti na naših gostovanjih  v Celju in  L jubljani. Pa tud i ansam belske 
prizore je znal Kovič im enitno izdelati (se je  pač vzgledoval pri H udožestve- 
nikih) in smo v tem  L jubljančane ob našem  drugem  ljub ljanskem  gostovanju 
z »Na dnu« k a r frap irali. Da, ansam belska igra v  dram i in tem po v veseloigrah 
sta  bili (po Kovičevi zaslugi) oni naši odliki, k je r smo bili nad L jubljano!

K akor pa je  bil Kovič na m estu kot režiser in  organ reda v naši Drami, 
pa večkrat ni im el sreče pri izbiri gledaliških kom adov in vlog, ki jih  je  sam 
igral. Zato sem ga m oral vedno tem eljito  držati »na špagi«. To pa je  bilo 
potrebno tud i zaradi tega, ker je  Kovič vedno bolj zapadal veliki m ariborski 
nevarnosti — alkoholu, a se je  k ljub  tem u vedno bolj razv ijal te r postal režiser 
velikega form ata. Tega ni dokazal sam o na deskah, najbolj vidno je bilo to pri



I. Cankar: Za narodov blagor. Sez. 1926/27. Rež. J. Kovič

njegovih dveh grandioznih  rež ijah  pod m ilim  nebom, p ri »Celjskih grofih« in 
»K ulturn i p rired itv i v  Črni mlaki«. T akih  uprizoritev  je  zmožen pač le velik 
režiser in  organizator. To poslednje pa je  bil Jože Kovič v  p rav  posebni meri.

Poleg n jega se je  zelo uve ljav lja l v  dram ski režiji zlasti V ladim ir S k rb in 
šek. Ta je  bil celo še globlji, predvsem  glede ide jne  in  psihološke zam isli in 
izdelave posam eznih režij, kot igralec pa je  Koviča daleč prekašal.

Eno leto je  v M ariboru  deloval tud i B ojan Stupica  in  je  m enda p rav  ta k ra t 
dozoreval v  kasnejšega renom iranega režiserja. P rvo  svojo režijo pa je  opravil 
kot gost že nekaj le t p red  tem . Izbral si je  Begovičevo dram o »Brez tre tjega«  
te r  jo postavil na  kaj originalen način. Prišlo  nam  je  ravno  prav, k er smo tako 
m ogli proslaviti jub ile j Begovičevega p isateljskega delovanja. Sam  av to r je  p ri
šel k p redstav i in  izjavil, da tako  sam onikle uprizoritve še n ik je r ni doživel. 
S lu til pa je  m enda p rav  tako, da občinstva ta  način ig ran ja  ne bo preveč ogrel. 
In im el je  prav , k er obisk n ad a ljn jih  p redstav  je  bil obupno slab.

Dalj časa se je  držal našega gledališča Peter Malec, zelo am biciozen in zah
teven  m lad režiser. Im el pa je  to smolo, da so m u ta k ra t po večini uspele le 
režije  tak ih  del, k i si jih  je  bil ogledal že k je drugod, in  da za hum or ni imel 
kaj p rida  smisla.

Vedno zapostavljenega se je  čutil M ilan Košič. K er je  bil nekaj le t v B er
linu, k je r  je  končal m enda tud i režiserski kurs pri znanem  režiserju  P iscatorju , 
nato  pa vodil celjsko d ile tan tsko  gledališče in  z n jim  uprizoril tud i velike p red 
stave na prostem , je  hotel tud i v M ariboru  rež ira ti čim  več. Im el pa sem precej 
m očnejše režiserje  od njega, tako sem m u mogel ugoditi le v m anjši meri.



A. Leskovec: Dva bregova. Sez. 1927/28. Rež. Rade Pregare

K riž je bil z Jožetom  Borkom . N apravil je  režiserski kurs na prašk i aka
dem iji pa se je  hotel uveljav iti na našem  odru. Ni se m u posrečilo, zato nas je 
užaljen  zapustil.

Da bi bilo malo več sprem em be in zanim anja pri občinstvu, sem poklical 
večkrat tud i kakega gosta-režiserja, zlasti iz L jubljane. Tako so nam  n ek a jk ra t 
režirali Osip Sest (kakor že gori omenjeno), včasih pa tud i Ciril Debevec, B ratko  
K reft, Ferdo D elak  (ta tud i v opereti). Vse te  pa je  seveda daleč prekosil naš 
najodličnejši režiser dr. B ranko Gavella, k i je  postavil »Gospodo Glembajeve«, 
ki so bili m enda naša  najbolj uspela dram ska p redstava sploh.

Na koncu naj še omenim, da so si večkrat želeli režira ti tud i n ekateri naši 
igralci (Grom, Verdonik), pač zaradi ugleda, ki je  s tem  zvezan, in  pa zaradi 
eventualnega napredovanja. K er pa sem m oral od režiserja  zah tevati višjo 
splošno izobrazbo in  večje strokovno znanje, sem im el z njim i zavoljo tega 
navadno dosti m uk. M oral sem uporab lja ti najrazličnejše diplom atske izgovore, 
da sem jih  k ro til in  obdržal k ljub  neizpolnjeni goreči želji p ri dobri volji in 
navdušenju  za njihovo pravo stroko: igranje.

IV. O Valu Bratini

Prvič sem ga videl v  ljub ljansk i D ram i v Schonherrjevi »Zemlji«. Č eprav 
je ta k ra t veljal za povprečnega igralca in  tud i v tej igri ni ig ral ene od glavnih 
vlog, mi je  vendarle  ostal od vseh igralcev najbolj v spominu.



Osebno sem ga spoznal, ko je  na tu rn e ji z Bukšekovo in G rom om  obiskal 
tud i Radgono, k je r  sem bil tedaj obm ejni kom isar. T ak ra t je  naprav il nam e vtis 
p rav  dobrega in  am bicioznega um etnika.

V tre tje  pa sem ga videl že v M ariboru. Z lasti mi je  ugaja l v  sicer nepo
m em bni bu rk i češkega p isa te lja  S am berka ». . . št. 15«. Ig ral je  p rav  izvrstno 
nekega okoli 50 le t starega obrtn ika, p ri čem er je  uporab lja l svoje idrijsko 
narečje  te r  vzbujal salve smeha. Ob tej p rilik i sem spoznal in  še večkra t ugo
tovil, da so B ratinovo področje 50—60-letni km ečki ali m alom eščanski ateki, ki 
im ajo tud i večjo ali m anjšo  porcijo hum orja . Kdo se ne spom ni njegovega k la 
sičnega B alan tača iz G olarjeve »Vdove Rošlinke«? Zal se B ra tina  ne le ni držal 
predvsem  tega svojega žanra, m arveč se m u je  — če je le šlo — celo še p rav  
rad  izogibal te r  silil na  druga, n jem u pogosto tu ja  polja  (K ralj Edip ali pa celo 
Ham let). Če bi ostal ko t igralec pri svojem  kopitu , bi im el še nada lje  čisto 
drugačen položaj, pa tu d i m arsikatero  b ridkost in  razočaran je  bi si bil p ri
hranil.

D okler je  bil v  m ariborskem  gledališču up ravn ik  Nučič, je  še nekako šlo: 
ta  je  do neke m ere sicer dopuščal, da je  bilo zadoščeno tud i B ratinovi gotovo 
prevelik i vnem i, čez to m ejo pa m u nikoli ni dal. K asneje so m nogi uvideli, da 
je  biloi to tud i B ratin i v prid. Polagom a si je  nam reč ustv aril renom e enega n a j
boljših  igralcev in režiserjev. Zato je  tu d i kasneje — za M ilanom  Skrbinškom , 
ki se je  v rn il v M aribor — prišel v poštev za rav n a te lja  celjskega gledališča. 
To sicer ni bil bogve kakšen  položaj, tu d i ni tra ja l dalj kakor nekaj tednov, 
a od ta k ra t se je  držal B ra tine  naslov: »ravnatelj« .

Čudno, zakaj se ta  vzdevek ni v enaki m eri oprijel tud i M ilana Skrbinška, 
čeprav  je  mnogo dalj ravn a te ljev al celjskem u gledališču in  bil povrh  nekaj let 
p red  tem  eno sezono p rav  uspešen ravnate lj slovenskega gledališča v T rstu  te r 
je  tu d i i ko t igralec i ko t režiser B ratino  precej prekašal. Toda B ratina  je  bil 
bolj popularen  in družaben, tu d i oblačil se je  vedno nekoliko ekstravagantno , 
sploh je  ves njegov izgled že od daleč izdajal pravega u m e tn jak a rja  — bohem a. 
S krb inšek  pa se na cesti v  ničem er ni razlikoval od kateregakoli navadnega 
m eščana.

Tudi vse to je  do neke m ere pom agalo B ratin i, da je  po Nučičevem odhodu 
v Zagreb postal celo up ravn ik  m ariborskega gledališča. Po vseh- božjih in člo
veških postavah je  bil za to m esto mnogo bolj poklican Skrbinšek. Toda med 
kolegi ni bil najbolj p riljub ljen : m noge je  odbijal zaradi svojega nepopustlji
vega in nem irnega duha, tako  da je  večina zahtevala, naj ansam bel glasuje, 
kdo m u bodi poslej rav n a te lj: Skrb inšek  ali B ratina. In  velika večina se je 
odločila za B ratino! No, da Skrb inšek  le ne bi bil prehudo prizadet, ga je zdaj 
B ra tina  postavil za rav n a te lja  Drame.

Seveda B ra tina  ko t up ravn ik  ni im el lahkega stališča. Predvsem  si zlasti 
igralec na upravn iškem  položaju najteže pribori po trebno  spoštovanje in  pokor
nost svojih kolegov. Na drugi s tran i pa je  tud i pri m ariborskem  občinstvu že 
zdavnaj splahnelo prvotno navdušenje  za gledališče. Ze druga Nučičeva sezona 
je  izzvala precej nezadovoljnosti in k ritiz iran ja , zdaj pa se je  še tre tja  — B ra- 
tinova — začela pod kaj neugodnim i znam enji. K er se je  o tvoritev  zarad i in sta 
lacije nove najm odernejše  razsvetljave v gledališču zelo zavlekla, je  B ra tina  
upal, d a  bo ugodil b rundajoči publik i tako, da začne in  začasno odvija sezono 
v gledališki dvorani N arodnega doma. Toda dosegel je  p rav  nasprotno. Razjezil 
pa je  tud i M ilana Skrb inška s svojim  otvoritvenim  nagovorom , ko je  poudarjal, 
da se gledališko vodstvo ne bo p rav  nič oziralo na okus občinstva, nasprotno,



Oktobra 1929 — ob 10-letnici mariborskega Narodnega gledališča. Od leve sede: Edo 
Grom, M ileva Zakrajškova, Pavel Rasberger, Štefanija  Dragutinovičeva, dr. Radovan 
Brenčič, Berta B ukšek - Bergantova, V ladim ir Skrbinšek, Elvira Kraljeva, Danica Sa- 
vinova; Od leve stoje: A n ton  Harastovič, Josip Danes, A m alija  Skofičeva, Fran To
vornik, Vera Založnikova, Ema Starčeva, Pavle Kovič, Jože Kovič, Lojze Herzog, 
Vinko Rožanski - Kovačič, Rado Nakrst, Franjo Blaž, Pavla Vdovičeva, M aks Furijdn,

Š te fka  Fratnikova, Stjepan lvelja

da m u hoče vsiliti — čeprav proti njegovi volji — svoje sm ernice in  svoj pro
gram . S triček  V anja (o tvoritvena predstava) je  velja la  še celo vrsto  le t kot 
posebno m učna značilnost te  sezone — čeprav dokaj neupravičeno.

Vse to se je  seveda takoj čutilo tudi na obisku in  p rav  tako na dohodkih. 
Poleg sta ln ih  denarn ih  neprilik  so se množile intrige, vrstile  so se polem ike po 
časopisih, ozračje v  gledališču je postajalo vse bolj napeto in disciplina je  popu
stila tako zelo, da je m oral B ra tina  dva igralca stan te  pede odpustiti. Kriza 
m ariborskega gledališča je  postala splošna, tako da so se jeli po jav lja ti tud i že 
novi kand idati za upravniško  mesto, predvsem  m ajor Ivanovič-M etzger. Ta je 
imel tud i med igralci precej pristašev.

K akor stre la  iz jasnega pa je  prišlo m oje im enovanje za »vršilca« dolžnosti 
upravnika. Ko sem se podal z dekretom  k B ratini, ni p rav  nič kazal, da bi mu 
bilo žal, k er se m ora odpovedati najv išjem u položaju, k i ga igralec v gledališču 
lahko doseže. Bilo je  podoba, da je  že sam  uvidel, da je  to brem e zanj vendarle 
pretežko. Skušal sem m u to »degradacijo« čim bolj om iliti, pustil sem m u vse 
dohodke z upravniško  doklado vred in  tud i položaj artističnega vodje gleda
lišča. Ce pa je  od p rihodn je  sezone dalje ostal samo ravnate lj D ram e — S k r
binšek je  prostovoljno zapustil M aribor! — je  to povzročil sam, saj mi je  p rav  
on priporočal, naj angažiram  A ndro M itroviča za rav n a te lja  Opere. Bilo je 
kazno, da je  bil zelo zadovoljen s položajem  rav n a te lja  Drame, na katerem  je



ostal štiri leta. Tako je  bil rešen  vseh, p ri gledališču najbolj m učnih  finančnih 
skrbi, im el pa je  možnost, da se po m ili volji razživi v  svojem  čisto um etniškem  
poslanstvu. In  jaz se v  to  nisem  p rav  nič vm ešaval: bil je  absoluten  gospodar 
v  D ram i. M orda sem p rav  v  tem  pogrešil; m orebiti bi bilo bolje i za gledališče 
i zanj, če bi ga bil malo bolj »držal«. Toda za to nisem  im el n iti dovolj časa, 
k e r sem bil še vedno tu d i obm ejni kom isar in  so m i finančne sk rb i gledališča 
dale več ko dovolj dela in  skrbi. P a  tud i v  d ram i ta k ra t še nisem  bil tako zelo 
razgledan, da bi m u mogel »soliti pam et«. Na drugi s tran i pa je  bilo tu d i m eni 
zelo ljubo  — in  to  je  b ila  gotovo največja  B ratinova zasluga — da je  sprejel, 
n aštu d ira l in  »krstil« celo vrsto  novih slovenskih odrskih  del in  tako  m ed vsemi 
najbolj podpiral in  gojil našo slovensko dram atiko.

Č eprav sem daja l -— popolnom a nepristransko  — tu d i dram i, k a r je  d ram 
skega, in  puščal B ra tin i čimbolj p roste  roke, m e je vendarle  napačno razum el.

P redvsem  je  im el — dasi neupravičeno — občutek, da O pera uživa mojo 
posebno protekcijo. N asprotno je  bilo res: k er je  v  O peri finančni riziko mnogo 
večji, sem jo neprim erno  bolj držal na uzdi kakor Dramo. O pera je  resda uži
vala m oje večje zanim anje, n ikakor pa ne k ak ih  prednosti p red  Dram o.

Na drugi s tran i pa ga je  njegovo neom ejeno polnom očje le zaneslo p re 
daleč: nekako pod oblake je  zlezel. Nedvom no je bil B ra tina  zelo razgledan 
gledališki človek, tu d i sodobne tokove in  s trem ljen ja  je  poznal p rav  dobro. Zato 
ni čudno, če jih  je  tu d i p ri m ariborskem  gledališču skušal čim bolj uveljav lja ti. 
V endar tak im  eksperim entom  večkra t nism o bili dorasli, pa so zato izpadli 
precej skrom no in  puščali publiko hladno. Obisk dram e, ki se je  v  četrti sezoni 
precej dvignil, je  začel ponovno vedno bolj padati. Očitali so m u  tudi, da je 
p red  začetkom  sezone vedno obetal m odrino z neba, v sezoni pa m alo izpolnil 
od danih  obljub.

Se bolj pa so m u zam erili, da je  vpelja l v  našo D ram o neke v rste  hege
monizem. Vse glavne vloge, so rek li ljud je , ig ra ta  samo on in  B ukšekova, ves 
ostali ansam bel pa jim a m ora več ali m anj le s ta tira ti. Polagom a je začela io 
om enjati tu d i naša, B ra tim  sicer tako  zelo nak lon jena  k ritik a ; in  m ed m ari
borskim i ku ltu rn im i fak to rji se je  vedno bolj širilo m nenje, da je  nu jno  po
trebno  m ariborsko D ram o postaviti na novo podlago. Sam  sem to potrebo že 
davno čutil. P ra v  tako  pa sem tud i vedel, da im a B ra tina  vk ljub  vsem u nekaj 
zelo pom em bnih zagovornikov, ki ga bodo po vsej sili podpirali: z vsem  svojim  
vplivom, verje tno  tud i s peresa nabrušen im  mečem! V saka sprem em ba bi bila 
naletela na na jh u jš i odpor. Zato sem po nasvetu  n ek a te rih  m ariborsk ih  ku l
tu rn ik o v  sklical sestanek z n jim i v  kavarno  Rotovž. Tam  je  enoglasno padla 
ta le  odločitev: B ra tin i je  vsekakor treb a  odvzeti ravnate ljstvo  Dram e, ki naj 
jo v  bodoče vodi režiserski kolegij. Le tako  bodo vse gledališke sile pravilno 
izrabljene, občinstvo pa bo zopet dobilo več volje zahaja ti v  gledališče.

B ratina  je  bil konstern iran , ko sem m u sporočil ta  sklep. Ko pa je  zopet 
prišel k  sebi, je  vrgel vso krivdo nam e. Nič ni pom agalo, da sem ga skušal 
pom iriti in prepričati, da to ni m oja kaprica, m arveč splošna želja m ariborsk ih  
k u ltu rn ih  fak torjev . R azburjeno je  v stal te r  odšel z besedam i: »P ridržu jem  si 
vse nad a ljn je  po trebne korake.«

Podal se je  v P tu j in  se s tam kajšn jim  D ram atičnim  društvom  pogodil, 
da za prihodnjo  sezono prevzam e vodstvo p tu jskega d iletan tskega gledališča. 
Toda kolikor m anjše mesto, toliko teže je v njem  vzdrževati stalno sezono. 
Začelo se je  z velikim  zanosom  in še večjim  ponosom Ptujčanov, da im ajo zdaj 
tu d i oni stalno gledališče. Toda obisk, ki je  bil od začetka k a r odličen, je  km alu
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začel pešati, dokler spom ladi ni tako zelo popustil, da se je  sezona m orala p red 
časno zaključiti.

P rihodn je  leto se je  B ratina podal v Celje in tam  na isti način organiziral 
stalno d iletantsko gledališče. Doživel pa je  natanko  isti konec, kakor p rejšn je  
leto v P tu ju .

K am  sedaj? V M aribor se ni hotel več ponuditi, saj sva se bila razšla brez 
slovesa in  bi to pom enilo zanj le preveliko ponižanje. O brnil se je  torej na 
ljub ljansko  gledališče in  bil šele po dolgih pogajan jih  sprejet. Žal so m u dali 
le precej skrom no plačo, vsekakor mnogo m anjšo, kakor bi m u bila kot gotovo 
zaslužnem u gledališkem u človeku prim erna. Pa ne samo to. Tudi sicer so ga 
odrivali in ironizirali te r  m u dajali grenko občutiti p rejšn jega m ariborskega, 
p tu jskega in  celjskega ravnatelja .

Razum ljivo, da je  pod tak im i okolnostm i zelo popustil tud i v svoji am biciji 
te r postal polagom a zopet malo pom em ben in  upoštevan igralec. Nekaj let se 
m u je videlo, da zelo trpi, slednjič pa se je vdal tud i v to. Vsaj m ajhno  zado
ščenje je doživel, ko so ga pritegnili še k radiu, še večje pa, ko so m u vendarle 
tud i v ljub ljanskem  gledališču dovolili, da proslavi 30-letnico um etniškega 
delovanja.

Na to proslavo je  odšla tud i deputacija  m ariborskih  igralcev, da m u čestita 
in preda lovorov venec. Jaz nisem šel z njim i, pač pa sem jim  dal pismo zanj, 
v katerem  m u čestitam  v im enu m ariborske gledališke uprave  te r ga istočasno 
vabim, da pride svoj jubilej proslavit tud i v M aribor. Č eprav se nisva razšla 
ravno v ljubezni in p rija te ljs tvu , sem bil vendarle  m nenja, da je v m ariborskem



gledališču zapustil tako tra jn e  sledove svojega večletnega delovanja, da bi bilo 
grdo od nas, če ga ob tej p rilik i ne pokličemo tu d i v  našo sredo.

Rade volje se je  odzval povabilu. Po stari, dobri navadi si je  za svoj m ari
borski jub ile j izbral izvirno slovensko delo. K akor ndkoč to likokrat, je  tu d i zdaj 
z vso ljubeznijo  p rip rav il k rstno  predstavo  novega dela: Bevkove » P artije  
šaha«. Sam  jo je  zrežiral, sam  zelo lepo insceniral — saj je  bila  to  že nekoč 
najm očnejša s tran  njegovega um etniškega udejstvovan ja  — in sam odigral 
glavno moško vlogo. Po prem ieri smo m u seveda po vseh predpisih  priredili 
prisrčno proslavo s čestitanjem , venci, nagovori itd. Pa tud i m ariborska gleda
liška publika se je  odzvala v kaj lepem  številu, da počasti starega  znanca, ki 
je  bil vk ljub  vsem u nekoč vendarle  eden najpom em bnejših  gledaliških tvorcev 
v  našem  m estu.

Š tirin a js t dni je  preživel to k ra t zopet m ed nam i. Dobil je  v L jubljan i do
pust, da je  mogel na  našem  odru  zopet rež ira ti in  igrati. N ekaj dni po njegovi 
v rn itv i v L jubljano pa sem p re je l od n jega nadvse prisrčno in  toplo sestavljeno 
pismo, k je r se m i v  svojem , svoje žene in  svojih  o trok  im enu od vsega srca 
zahvalju je  za vse, k a r je  to k ra t v  M ariboru  doživel. P oudaril je  zlasti, da se je  
po dolgem času zopet počutil — človeka, saj m u je  bilo dano delati in  u stvarja ti.

Ljubo mi je  bilo, da sem m u na ta  način storil dobro delo. Saj sem s tem  
nap rav il le zasluženo veselje  velikem u poštenjaku, k a r je  B ra tin a  vedno bil.

N ehote pa se m i je  ob tej p rilik i vrinilo  vp rašan je : zakaj se je  nekoč tako  
prenaglil in odšel iz M aribora? Ce bi bil ta k ra t pokazal malo več uvidevnosti 
in av tokritike, bi bil p rav  lahko ostal m ed nam i in  im el ves čas p rav  ugleden 
položaj. Sicer ne več takega kakor poprej, zagotovo pa p recej'bo ljšega  in  zado- 
voljivejšega kakor v L jubljani.

V. Jež in Lisica

R ade P regare se m i je  pism eno ponudil za glavnega režiserja, in  ko je  
prišel, je  naprav il nam e najboljši vtis. Iz njegovih izjav sem spoznal, da je  
zelo razgledan, sposoben, pa tud i uvideven gledališčnik. Videl je  nekaj naših 
p redstav  — m ariborska  sezona se je  končala kasneje  kot sp litska — te r mi 
zagotavljal, da si upa sp rav iti našo D ram o na višjo raven, kakor jo im a lju b 
ljanska. Č eprav sem v to dvomil, mi je  bila tak a  sam ozavest vendarle  zelo 
sim patična. Im pcniral m i je  tud i n jegov načrt, ustanoviti v M ariboru  prvi slo
venski gledališki studio, ki naj bi polagom a izdelal naš posebni slovenski gle
dališki slog. V tem  bi to rej vsekakor p reh ite li ljub ljansko  gledališče, čeprav smo 
bili le zaničevana provinca!

Je  to rej čudno, da sva km alu  podpisala pogodbo? In da sem prista l celo na 
do ta k ra t p ri nas v D ram i nenavadno visoko gažo — 4000 dinarjev . Iz lju b 
ljansk ih  gledaliških krogov sem sicer izvedel, da je  precej nem iren  duh, a sem 
dom neval, da je  njegov sloves le posledica njegove ta k ra tn e  m ladostne p re
napetosti.

Ko sem se km alu  po zak ljučku  naše sezone podal v  B eograd in povedal 
gledališkem u re fe ren tu  v um etniškem  oddelku Dimoviču, da sem angažiral 
P regarca, m i je  odločno odsvetoval, češ da je  težko z n jim  izhajati. No, bilo je 
prepozno: pogodba je  bila podpisana, jaz pa sem k ljub  tem u upal, da se bo dalo 
z n jim  prav  lepo delati. N ikakor nisem mogel verje ti, da bi me odličen vtis, ki 
ga je  nam e napravil, tako zelo varal.
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Karamazovi. 
E. Starčeva

Poleg n jega sem angažiral še dva »kanona«: D aneša in  pa VI. Skrbinška, 
ki je  nekaj le t s P regarcem  deloval v Splitu  in  imel o n jem  najboljše m nenje 
te r  ga k a r oboževal. To je  bilo v času, ko sem upal, da bo tako povišani nivo 
naše D ram e priznalo in  rado plačalo tud i m ariborsko občinstvo.

Začeli smo torej študij za novo sezono — polni najlepših  nad v um etniški 
pa tud i gm otni porast naše Drame.

Za otvoritveno režijo si je  P regare izbral klasično rusko komedijo, Gogo
ljevega »Revizorja«. Ta m u je  bil zlasti p ri srcu, k er je  živel m ed prvo svetovno 
vojno ko t vojni u je tn ik  nekaj let v  Rusiji, tam  stopil v ozke stike z ruskim i 
gledališkim i ljudm i in  se tako ne le strokovno zelo izpopolnil, am pak tud i dobil 
najg loblji vpogled v rusko gledališče. Zato je  um ljivo, da je  tud i našega »Revi
zorja« postavil čisto na  ru sk i način, držeč se predvsem  sm ernic »hudožestve- 
nikov«. Vsi tip i pa tud i n jihova soigra, vse je  bilo minuciozno in dovršeno izde
lano. Tako dognane dram ske p redstave  dotlej v m ariborskem  gledališču še 
nismo doživeli. In vk ljub  tem u jo je  občinstvo — odklonilo. To pa zato, ker je 
bil n jen  tem po tako počasen in  raztegnjen , da se je  končala šele ob pol polnoči.

Začetek Pregarčevega delovanja v  M ariboru  torej ni bil preveč uspešen. 
K tem u se je  prim erilo  še to, da se m u je odprla stara , že sedem let zarasla 
rana  v pljučih. Z aradi n je  je  bil zdaj štiri mesece nesposoben za delo. M oral je 
celo zopet na m orje, da se tem eljito  pozdravi. Mi pa smo ostali skoro polovico 
sezone brez glavnega režiserja  ozirom a glave D ram e. Ko je ozdravel in se v rn il 
v M aribor, so začeli izhaja ti v m ariborskem  »Večerniku« pestro, delom a tud i



šegavo pisani članki, ki so prinašali m arsikaj zanim ivega izza našega gleda
liškega zakulisja. K er je  bil av to r podpisan s psevdonim om  .Jaka Špegavec, 
nism o vedeli, kdo naj bi bil tako dobro in fo rm iran  tud i o naših  najbolj ta jn ih  
zadevah. K m alu pa smo dognali, da je  pisec Pregare. O d začetka smo se člankom  
na up rav i m uzali, saj so bili p rav  posrečeni, toda km alu  so nam  začeli prese
dati, k e r  so prinašali tud i m arsikaj, k a r  bi bilo bolje zam olčati, in  k e r se je  
je la  počasi odkrivati n jihova nelepa tendenca: podm in irati položaj Jožeta Ko
viča. Tako to re j: nam esto da bi po svoji v rn itv i stopil k n jem u in m u dejal: 
»N ajlepša V am  hvala, kolega, k e r ste v  času m oje odsotnosti garali tu d i zame«, 
je  začel zdaj rafin irano  in  zahrb tno  ro v ariti p ro ti n jem u, ga sm ešiti in  javno 
om alovaževati. To njegovo postopanje je  m orda m ene še bolj razjezilo kot 
Koviča. In  začela se je  p o jav lja ti tud i m ed nam a vedno večja napetost. Moje 
prvotno zaupanje  v  njegovo uvidevnost in  razum evanje  je  popolnom a splavalo 
po vodi. Skoro vedno in  povsod je  hotel drugače k ak o r jaz. In tako si njegovega 
sodelovanja v p rihodn ji sezoni nisem  več želel. To sem m u dal ob koncu sezone 
ind irek tno  tu d i razum eti.

K m alu je  zapel telefon. Oglasil se je  dr. S.
»Ali je  res, gospod doktor, da za prihodnjo  sezono ne nam eravate  več 

angažirati P regarca?«
»Res je.«
»Kako pa to?«
»Ker im am o od njega več škode kot koristi!«
»To ni res! In  vzem ite na znanje: če se to  zgodi, vas bom n ajostre je  napadel 

v vseh listih  in  revijah , ki so mi na  voljo: v Ju tru , N arodu, V ečerniku, L jublj. 
zvonu in m orda še kje.«

Ta napad  je  bil toliko silovit, da sem pred lagal sestanek, saj po telefonu 
tak e  stv ari pač ni mogoče reševati. Sobesednik je  p rista l in popoldne sva se 
dobila v parku. Zdaj je  bil n jegov ton  čisto drugačen. Nič več m e ni napadal, 
m irno m i je  povedal, da je  bil P regare pri njem , da je  p rip rav ljen  v bodoče 
prilagoditi se našim  razm eram  in m ojim  sm ernicam , da bo šel v počitnicah pro
stovoljno na  K lenovnik, da se pozdravi, da bo mogel v  prihodn ji sezoni postaviti 
celega moža in nadoknad iti vse ono, k a r  je  v tem  letu  zaradi bolezni zamudil. 
In ko je  dr. S. dejal, da prevzam e on sam  jam stvo za vse to, sem m u izjavil: 
»Naj pa bo! Pa poskusim o še eno leto. Še več: položimo k a r una p ie tra  sopra 
il passato!«

In tako  je  bilo — Pregare je  prišel k  m eni, brez vseh rekrim inacij sva 
podaljšala pogodbo. Po 10. avgustu  — nekaj dni p red  začetkom  štud ija  za 
naslednjo  sezono — pa zopet p ride  k  meni.

»No, kako je  bilo na K lenovniku? Ali ste se zdaj čisto izkurirali,«  ga 
vprašam .

»Sploh še nisem  bil tam . Šele zdaj so m i sporočili, da je  p rostor rezerviran.«
Toliko, da me ni zadela kap: nam esto na delo, pojde šele ju tr i  na zd rav

ljen je  . . .  In  zopet bo m oral Kovič vleči za dva. Še dobro, da smo ga imeli. 
Seveda sem o tem  takoj te lefoniral dr. Š., ki je  bil še bolj konstern iran , 
k ak o r jaz.

Upali smo, da bo to k ra t P regarčeva odsotnost k ra jša  kot p re jšn je  leto. Pa 
smo se varali. P rav  tako je  zopet tra ja la  cele 4 mesece. B aje  so m u m orali 
zaceljeno rano na novo odpreti te r  jo zd rav iti od k ra ja . No, tega gotovo ni bil 
sam  kriv, tu  bi bili vsi očitki neum estni. Celo sam je  odstopil od ene mesečne
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gaže, ker ga lečenje na K lenovniku ni nič stalo. Zelo pa smo m u zopet zam erili, 
ko je  po svoji v rn itv i začel znova rovariti proti Koviču pa tud i proti meni.

V tem  je  im el še lažje stališče kakor p re jšn je  leto, zakaj njegova falanga 
se je  bila od ta k ra t še povečala. T em peram entno m u je sekundirala  naša im pul
zivna in ekscentrična ig ralka Anča Kovačičeva, ki je  stopila popolnom a na 
njegovo s tran  in neum orno pritiskala  zanj in  za njegove želje. N anj sta  prise
gala še dva iz Splita, ki sem ju  na njegovo priporočilo ob pričetku  te  sezone 
angažiral: d ram ski ljubim ec R akuša in e lek tričar H erm an. Janko  R akuša — 
sicer ta len tiran , toda še dokaj m lad igralec — ki ga n iti občinstvo niti k ritika  
nista sprejela  preveč sim patično, je  krivdo za to pripisoval Koviču in — m eni! 
Nekoč mi je  celo m irno zabrusil v brk, da jaz insp iriram  kritiko  proti njem u.

Im el pa sem m ir vsaj od zunaj. N iti dr. Š. n iti k ritik i n iti kdo d rug  se niso 
več vm ešavali. Uvideli so tud i oni, da je  P regare sicer izvrsten  režiser, kot 
igralec pa le specialist za čisto posebne ka rak te rn e  tipe. (Zato tud i sam  ni rin il 
v ospredje in  je  nastopil kot igralec le nekajk ra t.) V m estu  je  bilo dobro znano 
tud i to, da je  povzročal v  našem  gledališču velike zm ede in  težave. Toda 
v M ariboru  sem užival že toliko zaupan ja  in  priznanja, da naše občinstvo ni 
k ar tako nasedalo p re tiran im  am bicijam  posam eznih igralcev.

Seveda pa zunaj ni bilo znano, da je  bil P regare sicer izvrsten režiser, 
v kolikor je  šlo za no tran jo  režijo, da pa je  glede zunanje režije večkrat odrekel. 
Zlasti p ri m alem  gledališču je  neobhodno potrebno, da je  režiser tud i izvrsten 
organizator, ki zna h k ra ti tud i p risiliti naš res skrom ni tehnični aparat, da so 
tud i kostum i, kulise, rekviziti itd. pravočasno gotovi. To je  znal zlasti Kovič 
im enitno. P regare pa ne. Koliko je bilo pri njegovih zadnjih  vajah  nepotreb



nega k ričan ja  in  razb u rjen ja  na  odru! M enda tr ik ra t  pa so me delavci celo med 
generalko obvestili, da je  P regare razburjeno  odšel domov, k e r tehn ična p lat 
ni in  ni ho tela  funkcionirati. M oral sem teči za njim , ga pom iriti in  vleči nazaj. 
K ategorično je  zahteval, da m oram  n ap rav iti red  v  tehničnem  personalu  oz. ga 
zam enjati z boljšim . Toda to  je  lahko reči, izpelja ti pa neprim erno  teže. In 
slednjič: kako da so drugi režiserji vendarle  mogli delati ž n jim ? K er so bili 
tud i organizatorji!

Tako je  prišlo, da so s tvari do konca sezone dozorele: R akuša je  odšel 
(m enda v  Osijek), P regare in  Kovačičeva pa n ista  prišla  podaljšat pogodbe. 
O stala sta  še nekaj časa v  M ariboru, dokler n ista  našla  angažm aja drugod. Pač 
pa si Kovačičeva ni m ogla kaj, da ne bi nekoč ustav ila  našega gledališkega sluge 
M artina.

»Ali Brenčič že pridno pakira?« je  rekla. »Pojde nazaj k  policiji, saj za 
te a te r ni sposoben! P regare prevzam e upravo, Kovič bo odpuščen . . .«

Č akali smo, kdaj bo počilo, a živ ljenje je  m irno teklo dalje. Lisica pa je 
ostala to k ra t v  brlogu, le jež se je  zopet izselil. No, ob 15-letnici m ojega up rav - 
n ikovan ja  pa je  P regare v  » Ju tru«  o m eni napisal takole  nekako: »Pa le m ora 
biti nekaj v  njem , če je  v  stanu  na tako  težkem  in kočljivem  položaju izdržati 
celih 15 let!«

Razšla sva se sicer, n isva pa podrla  vseh m ostov za sabo. Revež je  šel 
zarad i oglušelosti in hudega revm atizm a že čez nekaj le t v pokoj. N jegova 
gluhost je  b ila  že v M ariboru  precej občutna, tako  da je  močno ovirala njegovo 
delo. K asneje pa se ga je  lo tila  še huda revm a, ki ga je  m enda precej skrivila, 
tako  da km alu ni mogel več aktivno  delati v  gledališču. Pač pa je  spisal od časa 
do časa kako dram o te r  mnogo sodeloval p ri gledaliških listih. Pa tud i p revajal 
je  rad  dram ska dela v  slovenščino, predvsem  pa v  srbohrvaščino. Saj je  živel 
zdaj stalno m ed H rvati.

P ravzap rav  je  velika škoda, da tako sposoben in  globok gledališki človek 
zarad i vseh teh  vzrokov, ni mogel služiti svojem u vzvišenem u in ljubem u 
poklicu.

VI. Širši zam ah

Časopisna poročila o zak ljučku  prve  nem ške sezone v  M ariboru  m ed oku
pacijo so vedela povedati, da je  bilo v  vsej sezoni 333 p redstav  in  112 000 obisko
valcev. Ce prim erjam o s tem  p re jšn je  naše povprečne številke: okoli 200 p red 
stav  in  nekako 60 000 obiskovalcev, je  rezu lta t na  p rv i pogled za nas precej 
porazen. K dor pa je  im el natančen  vpogled v  p re jšn je  razm ere in  je v časo
pisju  pazljivo zasledoval potek  prve nem ške sezone, se lahko pom iri.

Predvsem  je  bilo nem ško m ariborsko  gledališče tisto  leto samo operetno 
in  operno, lastne  dram e ni imelo. Pač pa je  gostovalo čez 30-krat neko graško 
potujoče dram sko gledališče (Steirische Landesbühne), samo m ariborsko  gle
dališče pa je  uprizorilo  27 g lasbenih del, p redvsem  seveda operetnih. Pod tem i 
pogoji bi b ili tud i m i p rav  lahko dosegli iste  številke, k e r  opereta  je  bila tudi 
p ri nas za široke m ase naj priv lačnejša  panoga gledališča. Toda m i smo jem ali 
gledališče drugače: ni smelo b iti v  prvi v rsti zabavišče n iti pridobitno podjetje, 
pač pa predvsem  k u ltu rn i zavod! Zato m u je  bila d ram a glavna in  najvaž
nejša  panoga. Tako je  želelo naše ku ltu rn o  razum ništvo, tako naša k ritika , 
istega m nenja  pa so bile tu d i vse tr i naše gledališke uprave. Š iroke m ase bi 
b ile  m orda ra jši videle, da ig ra  prvo violino opereta, gledališče pa se je  dosledno



Ob 15-letnici upravnikovanja dr. Radovana Brenčiča — l. 1937. Prva vrsta: Danica 
Savinova, Jelka Igličeva, Elza Barbičeva, Ema Starčeva, dr. Radovan Brenčič, Elvira 
Kraljeva, M ileva Zakrajškova, Am alija  Skofičeva, Branka Rasbergerjeva; druga 
vrsta: Edo Verdonik, Just Košuta, Edo Grom, Lojze Herzog, Jože Kovič, Slava Gorin- 
škova, Danilo Gorinšek, A na Tovornikova, A nton  Harastovič, Pavel Rasberger; tretja  
vrsta: Franjo Blaž, Milan Košič, L judevit Crnobori, Pavle Kovič, Rado Nakrst, Peter

Malec, Lojze Standeker

držalo svoje kulturnovzgojne sm eri te r  dajalo prednost dram i, ki je  pridobivala 
tud i vedno večji krog zvestih in hvaležnih pripadnikov  — čeprav v škodo 
blagajne!

K olikokrat so potožili n ekateri ljudje, da ni prav, da je  opereta pri nas 
dekla dram e. Podobno tendenco je  im ela tudi notica v »Večerniku« ob m ojem  
im enovanju  za up ravn ika: to je  m uzikalen človek, je  pisalo, ki bo dal v te a tru  
glasbi večjo veljavo, ko t jo je  im ela doslej. Res je, vzdrževal sem 6 le t stalno 
opero, ki je  eno sezono zaradi svoje kakovosti celo zasenčila dram o. K asneje pa, 
ko so nam  subvencije znižali, sem jo m oral zopet p rav  jaz ukiniti, dasi je 
bilo p rav  m eni najbolj žal. T okrat je  nastala celo karik a tu ra , ki me kaže v prvi 
loži s policijskim  pendrekom  v roki, ko izganjam  opero iz gledališča. Sporadična 
operna gostovanja te r uprizoritev  po možnosti vsaj ene opere na leto sem pa 
tud i pozneje pospeševal. V kljub tem u pa je  bila d ram a ves čas najbolj favo
riz irana veja in cilj gledališča, m edtem  ko je bila opereta vedno in  edinole 
sredstvo za gm otno podp iran je  zavoda.

K er smo Slovenci im eli ta k ra t samo dve poklicni gledališči, je  p rihajalo  
v obeh dram skih  ansam blih  do zelo m ajhnih  in redk ih  osebnih sprem em b. To 
je bilo na eni s tran i zelo koristno in zdravo: nivo dram e se je  zaradi te  okolnosti 
stalno dvigal. Za blagajno pa bi bilo m enda bolje, če bi se igralci m enjavali.

To se je  p rav  posebno občutilo v  M ariboru, ki je  m anjši od L jubljane in 
k je r so se zaradi m ajhnega ansam bla, ki je  m oral povečini nastopati i v  dram i



i v  opereti ali celo v operi lju d je  še prej naveličali vedno istih  obrazov na  odru  
Da bi vsaj malo u stregel n jihovi želji po sprem em bi, sem neko likokrat angažiral 
po nekaj novih zanim ivih dram skih  igralcev.

Prvič sem širše zam ahnil, ko smo zaradi preobčutnega zn ižan ja subvencije 
m orali m isliti na  uk in jen je  opere. Da bo občinstvo lažje preneslo to izgubo, 
sem sklenil, tem eljito  seči d ram i pod roko te r  čim bolj dvigniti n jen  nivo. Zato 
sem  angažiral znanega gledališkega s trokovn jaka  in  m orda našega najg lobljega 
režiserja  sploh R ada P regarca  ko t g lavnega režiserja, da lje  najboljšega sloven
skega kom ika (pa tud i izvrstnega k arak te rn eg a  igralca) Josipa D aneša te r  V la
d im irja  Skrb inška, ki ga je  naše občinstvo zelo cenilo že od prej, ko je  bil 
prvič p ri nas; od ta k ra t pa se je  v  Splitu  i ko t igralec i ko t režiser zelo razvil.

Ti tr ije  um etn ik i so bili vsekakor velika  p ridobitev  za našo dram o. Vsakdo 
b i mislil, da bodo povečali obisk gledališča te r  tako  vrn ili onih sto tisoč d inarjev , 
kolikor so skupno znašale n jih  le tne plače. To pa  se žal ni zgodilo. Inkaso se 
je  dvignil le za k ak ih  20 000 in  še to le zarad i »Svejka«, k i je  sam  vrgel več 
ko tre tjin o  celotnega inkasa. Brez »Svejka« bi bil torej skupni dram ski inkaso 
celo padel precej pod vsoto p re jšn jega  leta.

Iz vsega tega pa  se vidi, kako  zelo oprezna m ora b iti u p rav a  pri novih 
angažm ajih. In  v en d ar sem se dal zopet zanesti k širšem u zam ahu. T okra t riziko 
finančno sicer ni b il tako  nevaren  k ak o r prvič — šlo je  za precej m anjšo vsoto — 
gm otni efekt pa je  bil p rav  ta k  ali pa še bolj porazen: inkaso je  ostal popolnom a 
na  višini p re jšn jega  leta, čeprav je  b ila  Severjeva nadvse zanim iva in  ap a rtn a  
odrska figu ra  te r  tud i zelo dobra in  ta len tiran a  igralka, čeprav  se je  Stupica 
že razv ija l v režiserja  največjega fo rm ata  in  čeprav  je bil tud i Košič kaj zanim iv 
in  priv lačen  igralec in  komik. Vsem tem  prednostim  v  b rk  je  ostal obisk, kakršen  
je  bil poprej.

Se en k ra t sem tvegal neki pom em bni angažm a preko b u d že ta : ko sem V ladi
m irja  S k rb inška  po trile tn em  delovanju  v  Skoplju  v  tre tje  angažiral. Ko je  
pol le ta  pred  tem  gostoval p ri nas v  K rleževih »G lem bajevih«, je  im el tako 
izreden uspeh in  nekaj tako  n ab itih  hiš, da sem si m islil — saj ne bo preveč 
risk irano , če ga vzam em  brez proračunskega k ritja . Vsaj polovico plače bo 
vendarle  sam  vrnil, s povečanim  obiskom! P a je  tud i on ni! N asprotno, celoletni 
inkaso te  sezone je  bil celo m anjši kako r p re jšn je  leto. Ista  pesem  kak o r precej 
le t poprej v  opereti, ko sem angažiral D juko Trbuhoviča. Z ahteval je  in  dal 
sem  m u — na priporočilo vseh g ledališk ih  jasnovidcev in  prerokov  — veliko 
gažo. Saj je  obljubljal, da p ripe lje  s seboj v  gledališče osliča, ki riga cekine. 
Toda bivši beograjski operetn i »zvezdnik« (»naš lav«) ni uspel, opere tn i inkaso 
pa je  celo občutno padel. Vzrok pa je  bil ta, da je  svoj tek st le bolj poredko 
obvladal (kar se je  v M ariboru  zlasti zam erjalo, k er v  D ram i tega nism o bili 
navajen i) in  pa to, k er je  bil tu d i glasovno že precej izčrpan. Jaz pa sem zopet 
dobil dobro lekcijo, ki m i je  za bodoče nalagala  še večjo opreznost.

VII. S v e jk

V svojem  več ko t 19-letnem  u p ravn ikovan ju  sem doživel tu d i m arsikak  
šlager, seveda v  opereti; v  dram i pa enega sam ega; ta  pa je  bil take  vrste, da 
je  lahko posekal tu d i vse operetne uspehe. Da bi nam reč doživel 12 zaporedom a 
razp rodan ih  hiš ene igre, tega  nisem  dočakal n ik d ar prej n iti n ik d ar kasneje. 
In  vseh teh  12 p red stav  je  bilo razprodan ih  vedno že dan poprej.



F. Schiller: M arija Stuart. Sez. 1937/38. Rež. P. Malec. Na sliki Crnobori, Gorinšek
in Kraljeva

Zakaj prav  pri »Švejku« tak  ogrom en uspeh? No, za to je  bilo več razlogov.
Predvsem  je  bil čas za to kaj prim eren. Minilo je  že skoro 10 let od 

vojnih  grozot, d istanca m ed njim i in  nam i je  postala že večja, zato je  bilo mogoče 
že dati kako vojno dram o. Če pa je  znal av to r iz vojne celo še norce b riti in 
to še na tako  duhovit in  drastično-zabaven način kakor Hašek, ali je  potem  
čudno, da je  žel povsod največje uspehe? A ntim ilitaristična tendenca pa je 
povrhu kaj dobro odgovarjala  splošni m iselnosti tak ra tn eg a  časa: N ikoli več 
vojne!

Im eli pa smo v M ariboru  za »Svejka« p rav  izredne pogoje. Naš »Švejk« 
Daneš je  bil gotovo daleč najboljši in te rp re t te  vloge v  vsej državi. Ne le da je 
bil igralsko kakor u stv arjen  zanjo, on jo je  še neskončno potenciral s tem, da jo 
je  podajal v  jeziku, ki je  bil bolj češki kakor slovenski, pa je  bil vendarle  vsej 
publiki razum ljiv . Res je, z jezikovnega stališča je bil to barbarizem , toda v taki 
satiri se nam  je zdel dopusten. Toliko bolj, k e r je  Švejk  tako zelo tipična češka, 
da, p raška figura, da je vsaka drugačna in te rp re tac ija  neum estna in  nepravilna.

Na srečo je živel naš Daneš pred  svetovno vojno nekaj časa tu d i v P rag i; 
zato si je  znal sam  p rik ro jiti vlogo S vejka prav  po praško te r  ji dati naj p ris t
nejši »pepiški« kolorit. Zato pa je tud i tako im enitno in brez prim ere uspel. 
Tako k roho tan je  se v našem  gledališču še ni razlegalo. Od prvega njegovega 
nastopa pa vse do konca občinstvo k ar ni prišlo iz krohota.

Toda vsa D aneševa um etnost bi ostala le p ri polovici uspeha, če naš režiser 
Kovič ne bi postavil »Svejka« tako, da se je  vseh 17 slik odvilo v  dveh in pol



u rah  — z enim  sam im  odm orom . To je  povzročilo, da je  bilo občinstvo ves čas 
tako zavzeto, da je  pozabilo na vse in se le krohotalo!

V endar tud i to samo onih d v an a js tk ra t, ko je  b ila  h iša razprodana. N a
slednja p redstava  pa je  bila le tripe tinsko  zasedena. In  glej čudo božje: čeprav 
je  bila ta  p redstava le dva dni po prejšn ji, k i je  odm evala od salv smeha, smo 
pri te j doživeli samo še dve salvi, ves ostali čas se je  publika le p rije tno  sm eh
ljala in  m uzala.

M anjkal je  zdaj tisti čudežni fluidum , ki ga pozna in  izžareva le nabito  
polna hiša. (Tega se zavedajoč, sem si vedno prizadeval na  razne načine — zlasti 
z uvedbo gledaliških blokov, ki so bili neke v rste  p rik riti p rem iersk i abonm a — 
da so bile po m ožnosti vsaj p rem iere  polne. Dobro sp re je ta  p rem iera  — in 
polna hiša je  neverje tno  sp rejem ljiva — im a ugoden odm ev tud i na  obisk repriz; 
s tem  pa tud i te  pridobijo  na  kvaliteti, gledališka b lagajna  pa na  dohodkih. 
N asprotno pa lahko slabo obiskana p rem iera  vk ljub  najboljši p rip rav i uspe 
mnogo slabše, kakor bi zaslužila.)

V ideli smo torej, da bi naš »Švejk« brez D aneša gotovo ne uspel n iti od 
daleč tako  dobro, p rav  gotovo pa tud i ne brez Kovičeve uspele režije. Srečni 
kom binaciji teh  dveh um etn ikov  se im a torej m ariborsko  gledališče zahvaliti 
za b rezprim ern i uspeh »Švejka« in  s tem  za največji »šlager«, ki ga je  kdajkoli 
doživelo.

Bil bi krivičen, če ne bi om enil, da im a del zasluge tud i P regare, ki je  kom ad 
odkril in  pred lagal Kovičevo režijo in Daneševo zasedbo. Nepopolno pa bi bilo 
to poročilo, če bi zamolčal, da nas je  vsa oprem a »Švejka« sta la  le okoli 500 
d inarjev  in  da je  bil ta  denar uporabljen  za edino novo investicijo: za nadvse 
uspelo Svejkovo karikatu ro , ki jo je m ojstrsko izdelal Niko P irn a t in  smo jo 
obesili na  zastor. Na to sem se pozneje v ečk ra t skliceval, kadar so razni reži
serji zahtevali p re tiran e  izdatke za oprem o in poudarja l: ne kulise, tem več 
predvsem  igralci in  režiserji delajo teater.

Cez n ek a j le t sm o u p rizo rili še  d ru g i del »Š vejka« , to d a  doživeli sm o — 
če p rav  n i b il s lab  — v e n d a r  le  b o re n  obisk. C isto  po s ta r i  g led a lišk i iz k u šn ji: 
n ik o li n e  u spe  d ru g i del n o b en eg a  g led a lišk eg a  »šlagerja« .

VIII. Naši dirigenti

Po p rev ra tu  in še nekaj let zatem  smo im eli Slovenci malo dirigentov. Zato 
si je  naše gledališče že pod Nučičem m oralo pom agati s tem , da je dalo d iri
g ira ti Skačeju in m ariborskem u dom ačinu Schonherrju , pa tud i vojaškem u 
kapeln iku  F erdu  Herzogu.

V endar je  Nučič km alu  uvidel, da m ora n a jti stalnega hišnega dirigenta. 
T ak ra t se je  n astan il v M ariboru  naš znani in zaslužni operni in operetn i sk la
datelj V iktor Parm a. Toda tud i z njegovim  angažm ajem  ni bilo dovolj pom a- 
gano, saj je  bil že precej v  letih , v ladni svetn ik  v pokoju, povrhu pa še velika 
dobričina, tako  da je  v  glavnem  sodeloval le z naštu d iran jem  in d irig iran jem  
lastn ih  del. P ri tem  je  ostalo vse do njegove mnogo p reran e  sm rti (o božiču 1924). 
Im el je  naslov »častnega kapelnika«, pa le skrom nejšo plačo, ki m u je  služila 
samo kot priboljšek  k njegovi m ajhn i d ržavni pokojnini. Saj so ga bili raz
m erom a m ladega že m ed svetovno vojno penzionirali.

U pravnik  Nučič je  m oral še vedno iskati glavnega d irigenta. In tako je 
odkril sk ladate lja  H. O. Vogriča, ki se je  zaradi tega preselil iz Tolm ina v Ma-



O. Zupančič: Veronika Deseniška. Sez. 
1937/38. Rež. J. Kovič. E. Kraljeva (Vero
nika) in E. Starčeva (Elizabeta)

ribor. P a še vedno ni bil to prav i mož: bil je še prešibak, da bi mogel vzeti na 
ram e vse veliko brem e, k i ga je  čakalo. Za d irig iran je  bi še bil, študij in  vodstvo 
opere pa sta  zahtevala sposobnejšega, energične j šega in razgledanejšega človeka. 
Ta zahteva je  postala k a r kategorična, ko je drugi up ravn ik  B ratina v tre tji 
sezoni položil tem elje tud i za stalno opero. K er pa ni imel za to zadosti sposob
nega d irigenta, se je  otvoritev  operne sezone odlagala od meseca do meseca.

Tedaj odkrije  B ra tina  v Veliki kavarn i izvrstnega m ladega češkega pianista 
Ja rk a  P lecityja, ki je  igral k lav ir v  kavarn iškem  orkestru . K m alu sta  biia dom e
njena: če se dobro spom injam , m u je bilo obljubljenih  1000 din za n aštud iran je  
»Prodane neveste« in pa 100 din za vsako d irig iranje. V p rim eru  da poskus 
uspe, je  v erje ten  nato  stalen  angažm a.

Sicer pa Pleči ty  tud i ni bil idealen, ker je njegova prevelika nervoznost 
zlasti pri o rkestru  povzročala večkrat nepreciznost in zabrisanost posam eznih 
mest. V kljub tem u pa je  bil neprim erno bolj uporab ljiv  kakor druga dva d iri
genta. Zato sem ga — zdaj sem bil že jaz upravn ik  — po vsekakor uspelem  
poskusu s »Prodano nevesto« stalno angažiral do konca p rihodnje  sezone. Zdaj 
je  postavil še Lortzingovo opero »Car in tesar«, ki pa ni preveč uspela.

Za prihodnjo  sezono sem angažiral še opernega rav n a te lja  M itroviča, ker 
sem hotel dati operi večji razm ah in je bil za to potreben razgledan, ru tin iran  
operni p rak tik . To pa seveda Plecity še dolgo ni bil. K er je  M itrovič nastopil 
šele decem bra, je  Plecity pred  tem  n aštud ira l še »Hoffm anove pripovedke« in 
»Fausta«. Oboje je pri občinstvu lepo uspelo, dasi m uzikalno ni bilo preveč



dobro postavljeno. Zato pa je  M aribor očaran prisluhnil, ko je  M itrovič po 
božiču »Fausta« še popravil in je  zdaj M arjetico nam esto Š uštarjeve  zapela 
M itrovičeva. D irig iral pa je  to k ra t sam  M itrovič. To je  bila zdaj zares nadvse 
solidna, um etniško brezhibno izdelana predstava, ki je  dala slu titi še velik 
po rast m ariborske Opere. M itrovič se je  tako j izkazal ko t g lasbenik visokih 
kvalitet, povrhu pa je  bil še izvrsten  gledališki pedagog. T ake pridobitve so 
bili seveda veseli skoro vsi naši pevci, nič m anj pa tud i m ariborska  publika.

Razočaran je  bil edinole P lecity  in  nekaj n jegovih pristašev — tud i med 
pevci. Saj je  res: M itrovič je  m orda pogrešil, da se je  p redstav il p rav  v delu, 
ki ga je  bil n aštu d ira l že Plecity. Zato je  pač razum ljivo, da je  bil ta  zdaj 
užaljen. Seveda pa ni bilo v redu, da je  začel o M itroviču in  o m eni s prezirom  
govoriti te r  n a ju  podcenjevati v in  zunaj gledališča. S tem  je prišel v hudo 
navzkrižje z disciplinskim  redom . K er je  bil p ri tem  tu d i zasačen, sva ga takoj 
p rije la  za jezik in  je  m oral podati pism eno opravičilo. V kljub tem u pa se ni več 
počutil dobro pri našem  gledališču te r  ga je  km alu  tud i zapustil. Zakaj v operi 
bi bil poleg M itroviča le  bleda figura, o opereti pa  ni hotel n iti slišati. K er je 
bil le za opero angažiran, se m u je  delo v opereti zdelo pod častjo. Rajši je 
odšel.

In je  bilo najbo lje  tako. Tudi ga nism o p rav  nič pogrešali. Saj š tirje  d iri- 
gen tje  bi bili za tako  m ajhno  gledališče prevelik  luksus, saj smo za opero imeli 
M itroviča, P arm a je  d irig ira l svoja dela, Vogrič pa operete. Tudi Vogrič je 
bil k a r  pogrešljiv, zato sem m u pred lagal honorarno  razm erje  (rekel m i je, da 
zaradi p restiža ne bi rad  zapustil gledališča) — 1000 din za naštud iran je , 100 din 
za vsakokratno  d irig iran je  operete. P ris ta l je  in  se m i ponudil tud i za slikanje 
kulis.

S redi sezone pa mi je  prišel n aen k ra t tožit, da od ene sam e operete, ki jo 
je  dotlej dobil, ne m ore živeti vse leto. »To je  jasno!« m u odgovorim . »Saj 
smo tako  tud i dogovorjeni! Vam  je  šlo v en d ar le za Vaš prestiž!« Zdaj m e je 
začel bom bard ira ti z dolgimi pismi, na koncu je  postal sk ra jno  žaljiv, tako  da 
je  sam  porušil vse m ostove za sabo.

Ko nas je  M itrovič nenadno zapustil, sem m oral angažirati še m ladega 
Lojzeta Herzoga.

Res je  bilo od začetka s Herzogom bolj težko, zlasti še k e r je  bil tud i 
zelo nervozen. Toda njegova vzgledna m arljivost, d iscip lin iranost in  poštenost 
so dosegli, da se je  vendarle  razvil v čisto uporabnega operetnega d irigenta, 
ki nam  je  — zlasti z ozirom na naše m ajhne razm ere — bolj koristil ko t še tako 
velik um etnik. O tem  smo se prepričali, ko se je  M itrovič prihodn je  leto v rn il še 
za dve sezoni v  M aribor. K akor je  bil poprej nadvse prizadeven, okreten  in 
uvideven — prišel je  bil iz m anjšega varaždinskega gledališča! — tako  ga je 
bil zdaj pokvaril počasni in  kom odni tem po dela v velikem  zagrebškem  gleda
lišču. Poprej se m u je m udilo, da bi bila p rem iera  že pred  zadnjim  v m esecu — 
zarad i gaž — zdaj ni hotel na  oder, dokler n i b ila  opera zrela — zrela pa ni 
bila zaradi njegovega prepočasnega š tu d ija  — čeprav je  b ila  že sk ra jn a  rep e r
toarna  potreba. Tudi Herzog je  im el sedaj težave z njim , seveda precej tud i po 
lastn i krivdi, k er se m u ni hotel dovolj podrediti. Za nekaj tednov nas je  Herzog 
celo zapustil, a se je  km alu  skesano vrnil. Po drugem  odhodu M itroviča je  bil 
Herzog skozi dolga le ta  edini d irigen t našega gledališča. S ta lne  O pere tako  nismo 
im eli več — včasih le sporadične operne p redstave  — tako  da smo z n jim  čisto 
lepo izhajali p ri naših  6—8 operetah  na leto. V zadnjem  času pa sem angažiral 
še vojnega kapeln ika J iran ek a  kot drugega d irigenta. M oral sem slednjič H er-



I. Cankar: Kralj na Betajnovi. Sez. 1938/39. Rež. P. Kovič

žoga vendarle  malo razbrem eniti. Zdi se m i pa, da je  bil uspeh p rav  nasproten: 
sposobnejši J iran ek  m u je  šel m enda še bolj na živce te r  m u polagom a izpodko
paval n jegov dotlej dosti trd n i položaj. N ehote so vsi p rim erjali in  videli ven
darle precejšnjo  razliko. Seveda je  bilo veliko vprašanje, če je  bil zaradi tega 
J ira n e k  za gledališče tu d i koristnejši. To bi odločno zanikal. O pereta »Gejša« 
na prim er, ki je  bila p red  leti pod Herzogovo tak tirk o  in  z njegovim i počasnej
šimi tem pi k ljub  tem u prav  lepo uspela, je  zdaj z Jiranekom  kljub  neprim erno 
boljši zasedbi propadla. Ta ji je  dal tako divje tem pe, da občinstvo sploh ni 
vedelo, za kaj gre!

Torej zopet dokaz, da pri m alem  gledališču največji um etn ik  ni vedno tudi 
najbolj koristen! In da se s skrom nejšim i, ki pa so m arljivejši, resni in zanesljivi, 
navadno več doseže.

Da sva se kot d irigen ta  nekoliko poizkusila tud i R asberger in jaz, naj 
bo ob koncu le m im ogrede povedano.

IX. Ljubljana  — Maribor

R azm erje m ed ljub ljansk im  in m ariborskim  gledališčem  dolgo res ni bilo 
idealno'. L jubljansko gledališče nam  je sicer rado šlo na roke, k ad ar smo po tre 
bovali kak  prevod, k lav irsk i izvleček, notni m aterial, včasih tud i kak  kostum  
ali podobno: vse to so nam  brez vsega in prom ptno posojali. Pač pa smo ves čas 
bridko občutili neko pre tirano  vzvišenost ljub ljanskega gledališča nad  našim . 
Ko da smo m i nap ram  njim  p rav  »une q u an tité  négligeable« v vsakem , seveda 
predvsem  v  um etniškem  oziru. Čudno, od zagrebškega gledališča (s ka te rim  smo



im eli zlasti preko M itroviča ozke zveze), nism o p rav  nikoli občutili takega p re
ziranja. N asprotno, omogočili so celo nekaj d ram skih  gostovanj, ki so jih  ponu
dili n ekateri naši m orda preveč am biciozni igralci. Zato pa so v p rv ih  letih  
v naši O peri gostovali p rav  pogosto tud i zagrebški um etniki.

V L jubljan i so se ta k ra t b ran ili gostovanj naših  igralcev in  pevcev, čeprav 
so n jihovi ponovno gostovali p ri nas. P rav a  redkost je  tu d i bila, če so se kdaj 
odločili, da dado na svoj rep e rto a r kak  gledališki kom ad, ki smo ga uprizorili 
n a jp re j mi. N ekako pod častjo se jim  je  m oralo zdeti, da bi nam  tako  m orali 
priznati, da tud i slepa k u ra  včasih kako zrno najde. Č eprav smo tud i mi (tu 
in  tam  celo p rv i v  državi) »odkrili« kako uspešno delo (npr. »švejka«, »Deželo 
sm ehljaja«).

Zato m i je  postalo k ar načelo, da sem našim  avtorjem , ki so mi prinašali 
dela v  k rstno  uprizoritev , svetoval, naj se obrnejo  n a jp re j v  L jubljano. V tem  
prim eru , sem jim  dejal, se bo njihovo delo — če bo uspelo — dajalo i v  L jub
ljan i i v M ariboru, dočim bi v  naspro tnem  p rim eru  — vk ljub  še to likem u m ari
borskem u uspehu — ostalo za L jubljano pač nesprejem ljivo. Tako sem svetoval 
tud i Šorliju, pa m e m enda ni razum el, k er bi nam  sicer v  »M ojem rom anu« 
ne bil očital, da smo se b ran ili k rs titi njegovo dram o.

V sak drug narod, ki bi živel v  tedan jih  razm erah  n a  našem  ozemlju, bi si 
p rizadeval ustanoviti poleg ljub ljanskega in  m ariborskega še tre tje  stalno' gle
dališče v Celju. P ri nas pa je  eden p rv ih  funkcionarjev  ljub ljanskega gledališča 
skozi nekaj le t spuščal v  svet (navadno v novoletn ih  in te rv ju jih  v  Slov. narodu) 
svoj »ceterum  censeo«: da je  treb a  v  M ariboru  sploh uk in iti posebno gledališče, 
njegov ansam bel pa p rik ljuč iti ljub ljanskem u, ki bi potem  stalno gostovalo v 
M ariboru. Ne oporekam , da nivo tak ih  p redstav  ne bi bil v išji od našega. 
D ovoljujem  si pa izreči isk ren  dvom  v sta lnost tak e  rešitve. Zakaj lju b ljan 
skem u gledališču ne  bi to p rav  nič koristilo, celo zadrževalo bi ga pri njegovem  
štu d iju  — še bolj kako r so ga celjska gostovanja, saj je  M aribor še en k ra t bolj 
oddaljen. M aribor bi v  tem  p rim eru  n a jp re j prišel ob svoje stalno gledališče, 
km alu  pa še ob že tako  bolj redka  gostovanja. Brez dvom a bi s časom zani
m anje zanj začelo popuščati — v  Celju so doživeli isto! Obisk bi se zm anjšal in 
s tem  povzročil L jub ljan i deficite. K er se je  pa  tud i ljub ljansko  gledališče 
stalno zvijalo v  finančnih  krčih, Vi slednjič m oralo u stav iti n ad a ljn ja  gosto
van ja  v M ariboru. Lahko si p redstav ljam o ogrom no ku ltu rn o  in narodno škodo, 
ki bi jo im el M aribor od tega!

L jubljansko gledališče je  nekoč celo že in trig ira lo  v  Beogradu, naj se mu 
m ariborska subvencija v  ta  nam en odstopi. Na srečo so bili v prosvetnem  m ini
s trs tv u  odločnoi proti tem u. Torej: B eograd nas je  rešil p red  L ju b l ja n o .. .  Pa 
tud i celjski gledališki d inar, ki so ga pred  drugo svetovno vojno pobirali od 
obiskovalcev kina, je  hotelo ljub ljansko  gledališče pobasati zase, ko smo v Celju 
stalno gostovali mi.

V endar se je  naše m edsebojno razm erje  pozneje zelo izboljšalo. Z lasti v 
zadnjih  le tih  pred  vojno, ko je  prišlo tud i že do m edsebojnih gostovanj obeh 
gledališč. K er pa se je  gori om enjen funkcionar tu d i ta k ra t  držal več ali m anj 
le ob stran i, smo upravičeni sum iti, da smo m u bili še vedno trn  v  peti.

Isti občutek smo imeli, ko smo se v  drugi svetovni vojni m nogi znašli v 
L jubljani. G ledališče nas je  sicer lepo sprejelo te r  dajalo  od začetka našim  
igralcem  celo brezplačno na  razpolago dvorano, da so mogli z našim  repertoarjem  
nekaj zaslužiti. Z arad i izrednega zan im anja ljub ljanskega občinstva so še k a r 
dosti dobro odrezali. Tudi pozneje, ko je  šlo za to, da dobijo v  ljub ljanskem
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gledališču stalno streho, so naleteli na splošno razum evanje  ljub ljanskega gle
dališča, zlasti up ravn ika  O tona Zupančiča. Edino oni funkcionar je  zopet delal 
težave. Ni se sicer branil, da bi bili sprejeti, pač pa je vz tra ja l na tem, naj dobijo 
tako skrom ne prejem ke, da bi m orali trp e ti in se m učiti. Zastopal je  nam reč 
stališče, da so begunci, zato naj se le m učijo; tud i on je  bil nekoč begunec in 
se je  tu d i m oral m učiti.

No, po enem  letu, ko se je  tem eljito  prepričal o uporabnosti in  m arljivosti 
naših  igralcev, pa je  vendarle  tud i on izprem enil svoje stališče. Še več: zdaj je  
p rav  on najbolj pritiskal, da so dobili stalnejši položaj in k ar prim erne plače. 
S tem  pa je  popravil svoje p re jšn je  zadržanje.

Tako lahko zaključim , da se je  v  tem  času ljub ljanska  D ram a do nas res 
zelo lepo vedla. N asprotno pa je  Opera, ki je  živela nekoč v p rav  dobrih  odno- 
šajih  z nam i, to k ra t popolnom a odpovedala. K ar načelno je  odklanjala, da bi 
prevzela koga od naših, ki bi ji zlasti v opereti lahko p rav  tem eljito  pomagal. 
Enega od naših  bivših članov, ki pa še n iti prav i begunec ni bil, pa je  p rav  
nerodno le angažirala  in  še s precejšnjo gažo — ne da bi m e prej vpraša la  za 
svet. Seveda ji je  bilo kasneje  žal.

Ves bivši m ariborsk i ansam bel, k a r ga je  pribežalo v  L jubljano, je  torej 
našel zatočišče v ljub ljanskem  gledališču. (R asbergerja in  G rom a so upokojili.) 
Edinole za u p ravn ika  niso našli nobenega m esta, dasi bi se bil zadovoljil — 
kakor jim  je  sam  rekel — tud i s kako podrejeno službo, npr. opernega ta jn ika. 
Pustili so, da je  oprav lja l šribarsko službo na banovini ko t p rak tik an t s pod
poro iz bednostnega fonda.
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In kot dolgoletni up ravn ik  ni bil — vse do Herzogove uprave (ta m u je 
celo nudil m esto generalnega ta jn ik a  v  gledališču, pa se m u ni več dalo) n iti 
toliko vreden, da bi ga povabili, naj pride, kadar m u je  drago, v upravnikovo 
ložo. M oral se je  kakor berač postaviti k blagajni, da m u brezplačno nakažejo 
mesto, ki je  m orebiti ostalo nezasedeno . . . Zato pa je  tud i le bolj poredko 
pobiral te  d robtine z bogatinove mize!

X. M edsebojna gostovanja

V prašanje, ki se ga je  ponovno dotaknilo  naše dnevno časopisje, je  bilo 
m edsebojno gostovanje ljub ljanskega in  m ariborskega gledališča. Padlo je  mnogo 
očitkov na to  in  ono s tran  in  sum ile so se razne osebe, ki da nam enom a ovirajo 
to sim patično, potrebno in  splošno želeno kultu rno , pa tud i narodno m anife
stacijo itd., itd.

S tv ar pa vendarle  ni tako  preprosta , kako r bi se na p rv i pogled m orda 
zdela.

Res je, da po prvem  gostovanju m ariborskega gledališča v L jub ljan i v letu  
1921 z Remčevo »Učiteljico Pavlo« vse do le ta  1939 ni prišlo do nobenega skup
nega gostovanja ljub ljanske  D ram e v M ariboru  n iti m ariborske v L jubljani. 
Pa tud i prvo gostovanje se pravzaprav  ne m ore im enovati oficielno, saj je 
bilo po koncu sezone ob prilik i vsedržavnega kongresa Z druženja gled. igralcev 
v L jubljani.

Pač pa je  gostovala ljub ljanska  O pera s svojim  polnim  apara tom  n ek a jk ra t 
v M ariboru. Prvič 11. III. 1929, ko je uprizorila  3 enodejanske opere: S trav in 
skega K ralja  Edipa, Osterčevo Iz kom ične opere te r  Puccinijevega G iannija
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Schicchija. Hiša je  bila seveda razprodana do zadnjega kotička: deloma ker je 
bilo to sploh prvo oficielno gostovanje ljub ljanskega gledališča v  M ariboru, 
dalje, k er je  to k ra t šlo za operno gostovanje, in  to  ob času, ko je  naša O pera 
opešala, in  končno po nem ali zaslugi n o ta rja  Avšiča, znanega O sterčevega m en
torja, ki se je  osebno zavzel za to, da je  bilo gledališče polno. Toda po večini 
ta  h iperm oderna glasba v M ariboru  ni vžgala. N asprotno! Mnogo ljud i mi je 
prišlo povedat, da si ne želijo več ljub ljansk ih  opernih gostovanj, tako jih  je bil 
odbil ta  večer. V kljub tem u pa so bili skozi najm anj 14 n ada ljn jih  dni vsi naši 
lastn i inkasi neprim erno  nižji kakor poprej. Toliko drži, da je  bilo bolje, da 
nekaj časa nisem  m islil na kako nada ljn je  gostovanje ljub ljanske  Opere. Pač 
pa se je  to vprašan je  nekako samo po sebi razvilo le ta  1936, ko smo povsem 
opustili tud i le občasno p rire jan je  lastn ih  opernih predstav. T ak ra t sva se 
z ravnate ljem  Poličem  kaj h itro  dom enila za trik ra tn o  gostovanje s »Seviljskim  
brivcem«. To mi je  zlasti prijalo, ker smo bili p red  leti tud i že sami želeli u p ri
zoriti to opero, vendar nismo nikoli im eli zanjo prim ernega ansam bla. Ta opera 
zahteva k a r dva basa, mi pa nism o im eli n iti enega! To je  bil tu d i vzrok, da vse 
do ta k ra t nismo nikoli mogli poklicati našega pevca m ojstra  B ete tta  na gosto
vanje, dasi bi bili to že davno od srca rad i storili.

L jubljančani so prišli dvak ra t: prvič so odpeli »Brivca« dva zaporedna 
dneva, drugič, teden  dni pozneje, pa enkrat. P rv i večer je  bil nabito  poln, drugi 
pa le nekako štiripetinsko, tako da smo potrošili ta  dan, k ar nam  je preostalo 
od prejšnjega. T re tje  gostovanje je  bilo zopet polno, tako da smo ravno  krili 
vse stroške. Od vseh treh  gostovanj skupaj torej gledališču ni ostalo n iti pare.

Bil sem torej v zadregi, ko sem razm išljal, kako in kaj naj naprav im  p ri
hodnje leto. Dom enili smo se za »M adame B utterfly«  z G jungjenčevo v naslovni



vlogi. Izvedba te  opere je  bila  seveda d raž ja  od »Seviljskega brivca«, zato smo 
se zedinili le za dvakra tno  gostovanje, eno v  jeseni, drugo spom ladi. Ostalo 
pa nam  ni zopet p rav  nič. K aj bi to rej m ogli in  m orali n ud iti nasledn je  leto, 
da zopet krijem o vsaj vse izdatke? P a nism o našli n ikakega zadovoljivega 
izhoda. Zato pa so seveda odpadla n ad a ljn ja  gostovanja ljub ljanske  Opere.

N a drugi stran i pa je  začelo časopisje (zlasti Ju tro  in  Slovenski narod) agiti
ra ti za ponovno vzpostavitev  lastne m ariborske  Opere, vsaj v  m alem . Trdilo se 
je  celo, da sem se k  tem u  ob petnajstle tn ic i svojega u p ravn ikovan ja  celo že 
odločil in  postavil tud i že za to po trebne tem elje. To sicer še ni bilo p rav  nič 
res, k ljub  tem u sem m oral zdaj vsaj delom a s tokom , drugače bi m i še očitali, 
da vodim  publiko za nos.

V ideli smo, da se je  bilo kaj lahko dogovoriti z ljub ljansko  operno upravo  
za n jen a  gostovanja. M enili smo, da bo zdaj ona povabila našo opereto  v  L jub
ljano. Saj je  b ila  na  glasu, da je  zelo dobra, m nogi so trd ili, da je  celo precej p re 
kašala ljub ljansko! In p rav  ugodna p rilika  se je  nud ila  zlasti tak ra t, ko je 
ljub ljan sk a  O pera gostovala po D alm aciji in  d ru g o d . .  .

Toda n i bilo n iti govora o kakem  takem  povabilu. N asprotno, izvedeli smo 
celo, da b i nas absolutno odbili, če bi se bili m orda mi sam i ponudili! Ali so 
nas tako  zelo prezirali, ali pa so se nas — bali? Kdo ve? V endar je  bilo stališče 
ljub ljanske  O pere nap ram  m ariborskem u gledališču v p rav  idealno v p rim eri 
s stališčem , ki ga je  do nas kazala ljub ljan sk a  D ram a. Vsaj do le ta  1939. T ak ra t 
pa so se s tvari nenadom a tako zelo poboljšale, da si več n iti želeti nism o mogli.

P red  tem  ni vse nič pom agalo: z vsem i štirim i so se b ran ili posam eznih 
gostovanj naših igralcev, dasi je  M aribor zlasti v  p rv ih  10 le tih  p rav  rad  p rire ja l 
gostovanja ljub ljansk ih  igralcev in režiserjev. Od M ariborčanov pa so gostovali 
v L jub ljan i m enda samo štirje  v  Rom eu in  Ju liji te r  S krb inšek  v »Blodnih 
ognjih«. V drugem  desetle tju  pa so tud i ljub ljansk i igralci gostovali bolj poredko 
v  M ariboru.

Dolgo časa tud i ljub ljansko  dram sko vodstvo sploh ni poznalo našega a n 
sam bla in  n ivo ja naše D ram e. Sele v zadn jih  letih  je  začel ravna te lj Golia 
večkrat p rih a ja ti na naše predstave. Z anim anje L jubljane za m ariborsko gleda
lišče pa je  gotovo tu d i zelo povzdignil navdušen  članek, ki ga je  v »Slovenskem  
narodu« napisal o našem  gledališču zaslužni gledališki v e te ran -up ravn ik , d ra 
m atik  in  k ritik  F ran  G ovekar, ko je  bil nekoč v  M ariboru  te r  si ob tej priliki 
ogledal tud i neko našo predstavo.

Čisto svojevrstno pa je  bilo vp rašan je  m edsebojnih ansam belskih  gostovanj 
ljub ljanske  D ram e v  M ariboru  in  m ariborske  v  L jubljani. Priznam , da si jih  
v prvem  desetle tju  n iti sam  nisem  preveč želel. Toda le zato, k er ta k ra t naša 
D ram a še ni bila tako  konsolid irana k ak o r pozneje, pa bi se zarad i tega v  L jub
ljan i slabo izkazala. N asprotno pa bi nas b ila  ljub ljan sk a  D ram a v  M ariboru  
tem eljito  posekala te r  vzela m ariborsk i publik i še zadn je  zaupanje, k i ga je  ta  
še im ela do nas.

Ko se je  pa naš dram ski nivo v  drugem  desetle tju  začel tem eljito  dvigati, 
sem se po vsaki generalk i vpraševal, ali bi ta  p redstava  že b ila  toliko zrela, da 
jo lahko nesemo pokazat tud i v  L jubljano. In  ko sem bil nekoč p ri O tonu 
Zupančiču, sva bila takoj istih  misli, da bi bilo kaj sim patično p rired iti lju b lja n 
sko gostovanje v M ariboru  in  m ariborsko v L jubljan i. V začetku m aja 1936 je 
prišel ravnate lj Golia v M aribor zarad i dogovora. L jub ljana  naj bi gostovala 
z igro »M atiček se ženi« in  »Sirom akovim  jagnjetom «, M aribor pa z »Idealnim  
soprogom« in »K vadraturo  kroga«. 16. m aja  smo v  časopisih razpisali p red 
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prodajo vstopnic. K er tako  gostovanje stane mnogo denarja, bi moglo b iti le, 
če bi bili hiši razprodani. 5. ju n ija  pa smo m orali žal zopet objaviti, da zaradi 
nezadostnega zan im anja ne bo m edsebojnega gostovanja. In  s tvar je  zopet 
zaspala.

K aki dve leti pozneje sem se zopet spom nil na dogovor z Otonom  Ž upan
čičem. V L jubljan i so dajali L angerjevo »Konjeniško patrolo«, pa sem predlagal 
n jenem u režiserju  dok to rju  K reftu , naj vpraša ljub ljansko  upravo, če p ristane 
na to gostovanje; m i bi pa gostovali s »Pohujšanjem  v dolini šentflorjanski«. 
Toda iz L jub ljane je  prišel glas, da m enda pri dram skem  rav na te ljstvu  ni preveč 
razum evan ja  za ta  predlog.

N aslednje leto pa je  vzel iniciativo v roke dr. K reft te r  izrabil C ankarjevo 
jubilejno proslavo za to, da je  predlagal prvo m edsebojno gostovanje: L jubljana 
naj bi gostovala v  M ariboru  s »Hlapci«, M aribor pa v L jubljan i s »K raljem  na 
Betajnovi«. L jub ljana  je  takoj sprejela ta  predlog, gostovanji sta  v k ra tkem  res 
bili te r  dali proslavi še p rav  posebno slovesno obeležje.

N ajp rej smo gostovali mi (7. II. 1939). Hiša je  bila razprodana, razpoloženje 
nadvse slavnostno, sprejem  pri občinstvu navdušen te r aplavzi ogrom ni. Po 
prvem  d e jan ju  nam  je  up ravn ik  Župančič po lepem  nagovoru p redal na  odru 
lovorov venec in  jaz sem se m u zahvalil. L jub ljana  je s k ritiko  vred  doživela 
pravo odkritje . N iti od daleč ni p ričakovala takega n ivoja  m ariborskega gleda
lišča. I rež ija  i ig ra  posam eznih igralcev, sploh vse je  izredno presenetilo. K ritika  
pa je posebno podčrtala, da je  nadvse razveseljivo dejstvo, da im am o Slovenci 
kar dve gledališči visokega nivoja, p ri tem  pa zelo različnega stila: m ariborsko 
igra prirodno, realistično, L jub ljana  pa bolj akadem sko, poglobljeno in  um ir
jeno, polagajoč pri tem  posebno pažnjo na jezik in deklam acijo. Jaz bi rekel:
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L jub ljana  se je  vzgledovala bolj p ri B u rg th ea tru  in  Comédie française, m i pa 
bolj p ri H udožestvenikih (prosim, da se m e ne razum e napačno: rekel sem 
sam o vzgledovali, nič več). Vsi so pa poudarjali, da je  treb a  z m edsebojnim i 
gostovanji nadaljevati.

L jubljančani so doživeli v M ariboru  p rav  tako  nabito  gledališče (10. II. 1939), 
navdušenje  in  aplavz. Na odru  sem jih  pozdravil te r  jim  p redal naš lovorov 
venec. Žal, zadržanega O tona Župančiča je  nadom estoval d ram atu rg  V idm ar. 
P reč ita l nam  je n jegove pism ene želje.

Tudi v M ariboru  je  bil po p redstav i zelo p risrčen  b an k e t za oba ansam bla. 
Seveda se je  tu d i tam  p oudarja la  potreba, da bi se tak a  gostovanja ponavljala 
čim večkrat in  redno.

M oje m nen je  pa  je, da smo se p ri tem  gostovanju  bolje izkazali vendarle 
m i M ariborčani. V sekakor smo bili lahko nadvse zadovoljni i z m oraln im  i z 
m ateria ln im  uspehom .

Zdaj ni bilo p rav  nič več čudno, da je  bilo k a r  h itro  dom enjeno zopetno 
m edsebojno gostovanje. In  poldrugo leto kasneje (23. I. 1941) smo gostovali z 
G orkega dram o »Na dnu«. T okra t je  posebno p resenetila  naša ansam belska ig ra 
•— m nogi L jubljančani so za trjevali, da  p rav  v  tem  — po Kovičevi zaslugi — 
daleč prekašam o ljub ljansko  Dram o. Za moj okus pa je  bil naš ansam bel dosti 
preglasen — posledica drugačne, m nogo finejše akustike  ljub ljanskega gleda
lišča; če bi bili v tem  zm ernejši, bi bil naš uspeh še večji. P a tud i tako se ne 
smemo p rav  nič p ritoževati: zopet smo se izredno afirm irali! H iša je  bila  p rav  
tako  nabito  polna, aplavza in  p riznan ja  nič koliko!

Do drugega ljub ljanskega gostovanja v  M ariboru  pa žal ni več prišlo — 
vo jna  je to preprečila.

Ko so se m nogi naši igralci m ed drugo svetovno vojno kot begunci znašli 
v  L jubljani, jih  je  ljub ljansko  gledališče vse vzelo pod svojo streho. Od početka 
so igrali na svoj račun  več iger m ariborskega rep e rto a rja  te r  z n jim i želi izreden 
uspeh. V kolikor se niso uveljavili že z obem a gostovanjim a, se jim  je  to  posre
čilo zdaj. Mnogo ljud i me je  v L jub ljan i ustav lja lo  na cesti te r  mi čestitalo 
h kvalite ti m ojih igralcev. Bili so celo taki, ki so jih  stav lja li m ed ljub ljanske. 
Seveda je  bila to le posledica n jihove prem ajhne gledališke razgledanosti; bolj 
p rirodna igra naših igralcev je  seveda dostopnejša zlasti širšim  množicam, 
vendar zaradi tega še niso dosezali — vsaj v večini p rim erov  ne zrelejše, um irje- 
nejše in bolj poduhovljene igre m nogih lju b ljansk ih  um etnikov.

S o u v e n i r s  s u r  l e  t h é â t r e  d e  M a r i b o r  (1922—1941)

L’au teur fu t nommé au printem ps 1922 »adm inistra teur p a r intérim « du Théâtre 
national Slovène de M aribor, créé après la  prem ière guerre m ondiale. Dans ces sou
venirs (prem ière partie), qui sont un  des rares tém oignages sur la  vie du théâtre  de 
M aribor, l’au teu r décrit d’abord son arrivée au théâ tre  (car il a  été auparavan t fonc
tionnaire de police), il parle ensuite des m etteurs en scène et des chefs d ’orchestre, 
de ses lu ttes pour le public et pour l’existence m atérielle du théâtre, et des relations 
assez délicates en tre  le théâtre  de la capitale L jub ljana et le th éâ tre  »provincial« de 
M aribor. Aux descriptions des événem ents im portants pour la  cultu re th éâ tra le  sont 
mêlés quelques portra its bien dessinés d ’hommes de th éâ tre  Slovènes qui jusqu’ici 
n ’ont pas reçu l’atten tion  qu ’ils m éritaien t (Bratina, Pregare, J. Kovič).

Dans la deuxièm e partie  qui sera publiée dans le num éro suivant, l ’au teu r 
s’étend sur les difficultés de ses longues années au poste d’adm inistra teur: problèm es 
économiques, réperto ire , public — tout en traçan t d’au tres portra its de comédiens 
très réussis: F urijan , Grom, Danes, Bukšekova, etc.


